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Mérlegen a 2023-as esztendő

A képviselő-testület a 2023. februárjában elfogadott költség-
vetésében 40 millió forint költségvetési hiánnyal tervezett. A 
hiány elsősorban a rezsiköltségek jelentős emelkedéséből, vala-
mint a megemelkedett bérek fi nanszírozásának hiányából eredt. 
A kormány áprilisban döntött a normatív támogatás növelésé-
ről, melynek eredményeképpen év végére a 40 millió forintos hi-
ány kiegyenlítésre kerül. 2023. őszéig nagyon kevés pályázat ke-
rült kiírásra, ezeknek a pályázatoknak nagyrészére nem tudtunk 
pályázni, és amire pályáztunk, az a pályázat tartaléklistára ke-
rült. Mindezek ellenére önkormányzatunk jelentős fejlesztéseket 
tudott végrehajtani, mely a képviselő-testület eredményes üzleti 
tevékenységének és takarékos gazdálkodásának volt köszönhető.                                                                                                                                      
Hosszú előkészületi munkát követően 2022-ben elkészült 
Sződ Község módosított Helyi Építési Szabályzata (HÉSZ), 
valamint a Rendezési Terve. 2023-ban kisebb korrekci-
ók miatt ismételten módosítani kellett a HÉSZ-t és a Ren-
dezési Tervet, mely 2023. március 31. lépett hatályba.                                                                                                                                        
A rezsiárak jelentős emelkedése miatt a Polgármesteri Hivatal 
még 2023-ban is a takarékosság jegyében hétfőtől-csütörtökig 
meghosszabbított munkaidőben végzete feladatát, és pénteken 
zárva volt. Mivel a rezsiköltségek az előző évhez képest jelen-
tősen csökkentek, ezért visszaálltunk az eredeti nyitvatartásra.                                                                                                                

  A közmunkaprogramot a lehetőségekhez képest ebben az év-
ben is kihasználtuk. A műszaki csoport a közmunkásokkal ki-
egészülve a közterületek karbantartásának feladatát elvégezte. 
Intézményeink működése zavartalan volt. Községünk létszáma 
2023-ban meghaladta a 3300 főt. A jelentős létszámnövekedés 
a bölcsődében és az óvodában még nem okoz gondot. Az óvo-
da épületében a helyiségek száma lehetőséget nyújt arra, hogy 
2024-ben 6 csoport helyett 7 csoportot indítsunk. Az iskolában 
a tanulók létszámának jelentős növekedése miatt, elhelyezésük 
komoly gondot okozott, mivel nem állt rendelkezésre megfelelő 
számú tanterem. A Tankerület és az önkormányzat közös mun-

kájának köszönhetően a problémát konténer termekkel megol-
dotta. Ennek oka, hogy 2023-ban, forráshiány miatt nem tu-
dott megkezdődni az iskola bővítése. Reméljük, hogy a közel-
jövőben erre is sor kerül, hiszen ez a beruházás fogja véglege-
sen megoldani a tanteremhiányt.  Külön köszönet a Tankerület 
gyors és hatékony munkájának, hogy rövid idő alatt megoldást 
talált a problémára. 

2024-ben adóemelést a képviselő-testület nem 
tervez

A képviselő-testülte 2023 november 23-án megtartott ülésén 
döntött a helyi adókkal kapcsolatban. A testület úgy döntött, 
hogy a lakosság és a vállalkozók adóterheit 2024. évben nem kí-
vánja növelni. Szintén nem emelkednek a bérleti díjak, valamint 
a temető üzemeltetésével kapcsolatos díjak sem. Az étkezési hoz-
zájárulás díjját az élelmezésvezető javaslatára a testület 2024-ben 
10%-al megemelte.

320 millió forint önerős beruházások Sződön

Önkormányzatunk mindannak ellenére, hogy kevés pályáza-
ti lehetőség volt, jelentős fejlesztést tudott végrehajtani közsé-
günkben, és ez elsősorban üzleti tevékenységének köszönhető. 
Ennek eredményeképp jelentős – több százmillió forint – tar-
talékkeretet tudott képezni, mely lehetőséget nyújtott fejleszté-
si beruházások megvalósításához. Mivel a költségvetés tervezé-
sekor hiány mutatkozott, ezért ennek a hiánynak a ledolgozá-
sa érdekében többlépcsőben hajtottuk végre a beruházásokat. Negyvennyolcasok tere a Petőfi  szoborral

Ady Endre utca felújítása

PArkoló és Kreszpark

A polgármester év végi beszámolója
 » Mérlegen a 2023-as esztendő
 » 2024-ben adóemelést a képviselő-testület nem tervez 

» 300 millió forint önerős beruházások Sződön
 » Új utcatáblák
 » Pályázatok
 » Turisztikai fejlesztés
 » Pályázat
 » Idősek Napja
 »  Sződ Község szépkorú lakójának köszöntése
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Az első lépés a tavaszi beru-
házások, ennek során készült 
a Dózsa György út buszfordu-
lótól a Vadvirág utcáig terjedő 
szakasza, a Sződi Hősök tere, 
a parkoló és kresz park, a há-
ziorvosi rendelő mögötti terü-
let rendbetétel, valamint a lab-
darúgópályától a Sződ Rákos-
patakig tartó út felújítása. A 
költségvetési hiányunk a kor-
mánynak köszönhetően a má-
sodik félévre jelentősen csök-
kent, ezért a képviselő-testü-
let nyáron újabb önerős beru-
házásokról döntött. Elkészült 
és átadásra került a Grassalko-
vich és a Petőfi  szobor, felújításra került az iskola előtti parko-
ló, valamint az Ady Endre utca a Tece-pataktól a Dózsa György 
útig terjedő szakasza a járdákkal együtt, átadásra került a Negy-
vennyolcasok tere. 

Szeptemberben újabb önerős beruházás mellett 
döntött a képviselő-testület

• Közvilágítás korszerűsí-
tése

 A közvilágítás korszerű-
sítése azért vált időszerűvé, 
mert a jelenlegi égők gyártá-
sa leállt, és így azoknak pót-
lása meglehetősen nehézkes-
sé vált.  Első lépcsőben a Fő 
út, Dózsa György út, Csö-
rögi út, és a Rákóczi Ferenc 
utca teljes szakaszán kerül-
tek új ledes lámpák felszere-
lésre. Ezeknek a ledes lámpák-
nak a felszerelésével nemcsak 
növeltük a megvilágítás erős-
ségét, hanem jelentős energia 
megtakarítást is tudunk elér-
ni. Hogy ez a megtakarítás ki-
mutatható legyen, ezért meg-
rendeltük az energiaszolgálta-
tónál a mérőórák felszerelését, 
mely a szakaszos mérést teszi lehetővé. Az önerős beruházás ér-
téke 12 millió forint. 

• Faluház melletti Játszótér felújítása
A képviselő-testület a 2023. szeptember 28-i ülésén döntött a 

Faluház melletti játszótér fel-
újításáról. A felújítás során a 
játszótér teljes területét gumi-
burkolattal látjuk el, megújul 
a játszóteret körülvevő kerí-
tés is, valamint újabb játszóté-
ri eszköz kerül kihelyezésre. A 
beruházás 2024. tavaszán kez-
dődik meg. Az önerős beruhá-
zás értéke 34 millió forint. 

 • Új utcatáblák
A képviselő-testület 2023-

ban a jobb tájékozódás érde-
kében arról döntött, hogy új 
utcatáblákat helyez ki. Az ut-
catáblákra felkerült a házszám 

is, például Dózsa György út 1-től 49-ig.
A táblák elkészültek és felszerelésre kerültek.  
Felújításra kerültek a falu elején és végén található informáci-

ós térképek.

Turisztikai fejlesztés
A TOP-PLUSZ-1.1.3-21 számú, Sződi Hagyományőrző Köz-

pont, Interaktív családi élménypark című pályázat a terveknek 
megfelelően halad. A kiviteli tervek elkészültek, a kivitelező ki-
választása folyamatban van. Tavasszal elkezdődnek a kiviteli 
munkák. 

Pályázat
Ősszel kiírásra kerültek a Magyar Falu Program pályázatai. 

Mivel egy önkormányzat csak egy pályázatot nyújthat be, ezért 
ki kellett választani azt a pályázatot, mely a legjobban szolgál-
ja községünk érdekét. A képviselő-testület az óvoda épületének 
déli (hátsó) szárnyának tetőfelújítása és arra, napelemek felsze-
relése mellett döntött. Az épület tetőszerkezetét úgy szeretne fel-
újítani, hogy az épület falait megemelné olyan magasságra, hogy 
az a közeljövőben beépíthető legyen. Ennek a térnek a beépítése 
lehetőséget nyújt arra, hogy a későbbiek során újabb helységeket 
alakítsunk ki. Erre elsősorban arra van szükség, mert a konyha 
bővítése a közeljövőben elengedhetetlenné válik, ugyanis a ka-
pacitása elérte a végső határt. A Község létszámának növekedése 
az étkezési szolgáltatás növekedésével jár. Ez vonatkozik a ven-
dégétkeztetésre és gyermekétkeztetésre is. A konyhát bővíteni az 
óvoda szabad területének rovására nem lenne szerencsés, egyéb-
ként a telekbeépítési százaléka sem nyújt rá lehetőséget.

A konyha későbbi bővítésének lehetősége az óvoda földszinti 
épületrészének terhére valósítható meg, mégpedig úgy, hogy az 
óvodai csoport az emeletre kerülne. A tervek és a pályázat készí-
tése folyamatban van, még ebben az évben benyújtásra kerül. A 
beruházás értéke a pályázati kiírásnak megfelelően kb. 50 mil-
lió forint. 

 Idősek Napja
Novemberben, az Idősek Napja alkalmából megrendezett ün-

nepség keretében köszöntöttük Sződ Község legidősebb női és 
férfi  lakóját. Ebben az évben is Sződ Község legidősebb női lakó-
ja Bujtás Jánosné (Annus néni), aki ez év január 29. napján töl-
tötte be 98. életévét. Annus néni korához képest jó egészségben 
van, személyesen vett részt az ünnepségen, és fogadta az önkor-
mányzat köszöntését. Elmondta, hogy rosszul látott mivel a sze-
mén szürkehályog volt, megműtötték és ennek hatására látása je-
lentősen javult. Egyébként jól érzi magát. 

Sződ Község legidősebb férfi  lakója ebben az évben is Nagy 
Frigyes (Frici bácsi). Őt az elmúlt évhez hasonlóan otthonában 
köszöntöttem. 2023. április 18.-án töltötte be 89. életévét.   Frici 
bácsi jó egészségnek örvend, nyáron kertészkedik, gyümölcsfáit 
és bokrait gondozza. Ezeknek gyümölcséből szörpöt készít, me-
lyeket feleségével szívesen fogyasztanak. Engem is megkínáltak, 
elmondhatom Frici bácsi érti a dolgát. 

Önkormányzatunk és a magam nevében kívánunk további jó 
egészséget, bízva abban, hogy jövőre, az Idősek Napján ismét 
Őket köszönthetjük. 

 Sződ Község szépkorú lakójának köszöntése
2023. december 6.-án 90. születésnapja alkalmából köszön-

töttük Oravecz Józsefnét (Annus nénit). Köszöntésünket jó 

Grassalkovich szobor

Korszerűsödik a közvilágítás

Utcanév és házszám táblák
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egészségben, unokája társasá-
gában fogadta. Annus néni-
nek jó egészséget és sok örö-
möt kívántunk Sződ Község 
Önkormányzata nevében. 

Sződ Község képviselő-tes-
tület tagjai, a Sződi Polgármesteri Hivatal dolgozói, valamint a 
magam nevében Kellemes Karácsonyi Ünnepeket és Boldog Új 
Esztendőt kívánok minden sződi lakosnak.

Hertel László
polgármester

Üzleti tevékenység, takarékos gazdálkodás, 
pályázatok, lobbi

Ennek előkészítése és végrehajtása a polgármester legfonto-
sabb tevékenysége. 

A Sződiek Híradójában a polgármesteri beszámolók alkalmá-
val többször elhangzik, hogy Sződ község önerős fejlesztéseinek 
főforrása az önkormányzat üzleti tevékenységéből ered. 

2000-ben a képviselő-testület döntött, hogy feloszlatja magát. 
Ennek fő oka az önkormányzat katasztrófális pénzügyi helyzete 
volt. Minden hónapban bérhitelt vett fel, hogy a béreket ki tud-
ja fi zetni.  2000-ben olyan pénzügyi helyzetbe került az önkor-
mányzat, hogy 30 millió forint hitelt kellett volna felvennie, 15 
millió forintot működésre, 15 millió forintot a szennyvíztisztí-
tó befejezéséhez, ezenkívül 96 millió forint pénzügyi fedezetet 
kellett volna felmutatni, hogy a beruházást tovább lehessen foly-
tatni. A csatornaberuházás elkezdődött, 50 millió forint érté-
kű számla nem lett kiegyenlítve. Ezek vezettek végül oda, hogy 
a képviselő-testület a feloszlatás mellett döntött. Pénzügyi Bi-
zottság elnökeként, majd alpolgármesterként többször jeleztem 
az akkor regnáló polgármesternek, hogy vásárolja meg az ön-
kormányzat azokat a földterületeket, amelyekre a község terjesz-
kedni szeretne, ugyanis a kárpótlási jegyeket és aranykoronákat 
ebben az időben olcsón lehetett vásárolni. A BÉRHIKI kivál-
tására is tettem javaslatot, de ebben az elődeim nem láttak fan-
táziát. 2001-ben, amikor polgármester lettem, a polgármesteri 
munkám első feladata volt, hogy a bérhitel felvételét megszün-
tessem és üzleti tevékenységemet megkezdjem. Ez olyan jól si-
került, hogy 2002-ben az önkormányzat pénzügyi helyzete ren-
deződött, a csatornaberuházás befejeződött és jelentős útfejlesz-
téseket hajtottunk végre, községünk megindult a fejlődés útján. 

Mi is ez az üzleti tevékenység?
Az üzleti tevékenységgel kapcsolatos előterjesztéseimet 2001-

től folyamatosan a képviselő-testület elé vittem. Ezek nagyrésze 
sikeres volt, ezekből hármat kiemelnék. 

2001-ben, mikor polgármester lettem, hozzákezdtem azoknak 
a területeknek a felvásárlásához, amelyeken fejlesztéseket hajtot-

tunk végre. Ilyen volt az Ipari terület, majd követte a telekparcel-
lázás. Ezeket a területeket a képviselő-testület felhatalmazásával 
felvásároltam, belterületbe vontuk, majd jelentős haszonnal ér-
tékesítettük. Mindezt úgy tettem meg, hogy az önkormányzat-
nak a kasszája üres volt. Mindezek ellenére azoktól, akiktől a te-
rületeket felvásároltam, a piaci árnak megfelelő összeget az ön-
kormányzat határidőben kifi zette. 

A másik jelentős üzleti tevékenység a Faluház volt. A Falu-
ház felépítése 2009-ben 330 millió forintba került, a beruházást 
hosszú előkészítő munka előzte meg. A képviselő-testületet ne-
hezen tudtam meggyőzni a beruházás szükségességéről, sok kép-
viselő attól tartott, hogy nem fogjuk tudni a megvalósításhoz a 
pénzügyi fedezetet biztosítani. A beruházáshoz az önkormány-
zatnak 130 millió forint önerőt kellett biztosítani (mely rendel-
kezésre állt), 100 millió forint hitelt vettünk fel és 100 millió 
forintot pályázaton nyertünk el. Faluház felépítésével öt épüle-
tet váltottunk ki, mely a későbbiekben jelentős energiamegtaka-
rításhoz vezetett. A kiváltott épületek: a könyvtár, művelődési 
ház, sportöltöző, (tűzoltószertár), iskolai étkező és a polgármes-
teri hivatal. Az így kiváltott épületek egy részét lebontottuk vagy 
más funkciót kaptak, illetve értékesítésre kerületek. A Faluház 
2010-ben átadásra került. A beruházás pikantériája, hogy a 100 
millió forint hitelfelvételt a kormány az önkormányzatok adós-
ságcsapdájából való kimentés címén törölte. Így az önkormány-
zat mentesült a hitel törlesztése alól. 

A harmadik jelentős üzleti tevékenység a 2022-ben történt 
Vállalkozói Park megvalósításával kezdődött. Hosszú előkészíté-
si munkámnak köszönhetően 2022-ben elérkeztünk oda, hogy 
pályázatot tudjunk benyújtani a Vállalkozói Park megvalósításá-
ra. A pályázatot megnyertük, de egy fontos lépés még hátra volt, 
ugyanis befektetőket kellett keresnünk. Ez azért volt fontos, 
mert különben az önkormányzatnak saját költségén kellett volna 
a Vállalkozói Parkot fenntartani, mely jelentős kiadást eredmé-
nyezett volna számunkra. Az egész területet sikerült hasznosíta-
nunk, melynek eredményeképpen az önkormányzat közel 300 
millió forint bevételhez jutott, úgy, hogy a fenntartásra egy fi l-
lért sem kellett kifi zetnünk. 

Takarékos gazdálkodás
2001-től a Polgármesteri Hivatal létszámát folyamatosan 

csökkentettem. 2001-ben a hivatal létszáma 15 fő volt, jelenleg 
ez a létszám 6 fő, plusz 1 fő külső munkatárs. Az energetikai 
beruházásokkal (épületszigetelés, kazáncsere, napelemek felsze-
relése) az önkormányzat és intézményeinek a rezsikiadásai fo-
lyamatosan csökkentek. A pandémia idején a munkarend meg-
változtatásával jelentős energiamegtakarítást tudtunk elérni. Az 
önkormányzat tartalékkeretével úgy gazdálkodtam, hogy olyan 
pénzügyi befeketéseket eszközöltem, melynek eredményeként 
jelentős kamatbevételre tettünk szert, úgy, hogy az önkormány-
zat tartalékkerete egy pillanatig sem forgott veszélyben. 

 Pályázatok
2001-től a mai napig ugyanazzal a pályázatíróval dolgozunk 

együtt. A pályázatíróval 2001-ben abban állapodtunk meg, hogy 
csak azt a pályázati anyagot fi zeti ki az önkormányzat, amelyik 
nyer. A pályázatíró nem járt rosszul, (megjegyzem mi sem) mi-
vel a benyújtott pályázatok nagy részét megnyertük. Legsikere-
sebben 2022-ben pályáztunk, mikor 11 benyújtott pályázatból 
10-t megnyertünk.

Lobbi tevékenység
Jelentősebb lobbi tevékenységem közül hármat emelnék ki. 

Oravecz Józsefné köszöntése

Oravecz Józsefné szépkorú
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2001-ben a szennyvízcsatorna beruházásra 50 %-os támoga-
tást nyert el az önkormányzat és 96 millió forint támogatást a 
szennyvíztisztítóra azzal a kitétellel, hogy ugyanolyan értékben 
önkormányzati fedezetet kellett felmutatni. Nem kevés lobbite-
vékenységet (nagy szerencse is kellett hozzá) kellett lefolytatnom 
ahhoz, hogy a pályázat kiírója elfogadja a felkínált önkormány-
zati fedezetet. A fedezetet úgy tudta az önkormányzat biztosíta-
ni, hogy a csörögi hegyoldalon 36 telket jelöltünk ki és többek 
között azt kínáltuk fel fedezetként. 

2009-ben új Művelődési ház, illetve Faluház építésére nem 
volt kiírva pályázat.  Pályázati lehetőség csak meglévő Művelő-
dési házak felújítására volt. Mégis el tudtam érni azt, hogy Sződ 
község új Faluház építésére a kiírt pályázaton befogadást nyerjen 
és ott eredményes legyen. 

Megjegyezni kívánom, hogy ekkor az MSZP-SZDSZ volt 
kormányon. 

A Vállalkozói Park területe az agglomerációban és a helyi Ren-
dezési Terven is Nemzeti Park jelzéssel volt ellátva, igaz, hogy 
tévesen. Viszont a Nemzeti Park jelölés törlése nagyon komoly 
lobbi tevékenység és szerencse árán történt.  Szintén komoly lob-
bi tevékenység előzte meg a Vállalkozó Park engedélyes tervének 
elfogadását. Szakhatóságok szakvéleményének kiadása jó eset-
ben is meghaladja az egy hónapot. Nekem ennek beszerzésére 
egy hét állt rendelkezésre, mivel a pályázat beadásához a kivite-
li és engedélyezési tervekre volt szükség, melyek nem rendelkez-
tek még szakhatósági hozzájárulással. Ezt úgy sikerült beszerez-
ni, hogy az utolsó szakhatósági hozzájárulás a beadási határidő 
előtt 15 perccel érkezett meg. Ha ezt nem kapjuk meg időben, 

abban az esetben a pályázatot nem tudtuk volna benyújtani és 
nem került volna befogadásra.

Polgármesteri munkámat nagyban megkönnyítette, hogy szü-
letésem óta itt élek és jó helyismerettel rendelkezem, úgy a belte-
rületi, mint a külterületi részeket illetően. 

Polgármester és képviselő-testület kapcsolata
Az itt leírtak elé kerül a legfontosabb, a polgármester és a kép-

viselő-testület együttműködése. A polgármester feladata, hogy 
a képviselő-testületi ülések között előkészítse a szükséges anya-
got és a képviselő-testület által elfogadott előterjesztéseket végre-
hajtsa. Amennyiben nincs előkészítés, a polgármesternek nincs 
ötlete, abban az esetben a képviselő-testületnek nincs miről tár-
gyalnia, nincs mit elfogadnia. Az előterjesztésekben a polgár-
mesternek nagy segítséget nyújt a jegyző és titkárnő. Az a jó 
előkészítő munka, amelyet a képviselő-testület megvitatás után 
egyhangúlag elfogad. Nekem mindig az volt a célom, hogy ad-
dig vitassuk meg az előterjesztést, amíg azzal lehetőleg minden-
ki egyetért. Amennyiben a képviselő-testület tagjainak legfonto-
sabb célja a falu érdeke, abban az esetben az eredményre törek-
szik. Elmondhatom, hogy 22 évi polgármesteri munkám során 
olyan képviselőkkel volt szerencsém együtt dolgozni, akiknek a 
célja egybeesett az enyémmel: minél hatékonyabban fejleszte-
ni Sződ községet.

Hertel László
 polgármester

Az előző újság megjelenése óta a képviselő-testület 6 ülést tar-
tott, -ülések  közül 2 rendkívüli 1 közmeghallgatás és 3 rendes tes-
tületi ülés-.

A testület az üléseken 5 rendeletet alkotott és 24 határozatot 
hozott.  

2023. szeptember 7.-én megtartott rendkívüli ülés a Gmet Le-
ader Egyesülethez történő csatlakozásról szóló döntés meghoza-
tala céljából került összehívásra. A Polgármester Úr tájékoztatta a 
képviselőket arról, hogy az Önkormányzatnak eddig nem volt le-
hetősége csatlakozni a Galga-mente és Térsége Leader Egyesület-
hez. Amennyiben a testület úgy dönt, hogy csatlakozik ez egyesü-
lethez, lehetőség nyílik további pályázati támogatások elnyerésé-
re. Pályázati lehetőség nyílik, helyi hagyományőrző és turisztikai 
rendezvények előkészítésének, lebonyolításának, szabadidős tevé-
kenységek és tömegsportra alkalmas fejlesztések támogatására. A 
csatlakozásról a testületnek határozattal kellett döntenie, mely ha-
tározatot  a szeptember 26-i Közgyűlésre kellett eljuttatni. A tár-
sulás évi tagdíja 150.000 Ft. A képviselők egyhangú határozattal 
döntöttek a csatlakozásról.

2023. szeptember 28-án megtartott testületi ülés az Önkor-
mányzat 2023 évi I. féléves gazdálkodásáról szóló beszámoló 
megtárgyalásával és az éves költségvetési rendelet módosításának 
elfogadásával kezdődött. A beszámolót és a költségvetés módosí-
tását  Mayer Kinga gazdasági vezető elkészítette, melyet a Pénz-
ügyi és Ügyrendi Bizottság előzetesen megtárgyalt és elfogadás-
ra javasolt. A képviselők mindkét rendeletről egyhangú szavazás-
sal döntöttek.

Második napirendi pontban a temető rendelet felülvizsgálatá-
nak megtárgyalására került sor. A Kormányhivatal felülvizsgálta a 

hatályos temető rendeletet, törvényességi felhívással élt.  A rende-
letet több ponton kellett módosítani és az aktuális jogszabályok-
kal összhangba kellett hozni, különös tekintettel a használati díjak 
meghatározásának tekintetében. A testület a régi rendeletet hatá-
lyon kívül helyezte, és egyhangú döntéssel egy új rendeletet foga-
dott el. A rendelet szövege a www.szod.hu oldalon megtalálható.

Harmadik napirendi pontban a Sződi Csupafül Óvoda 2022. 
évi működéséről szóló beszámoló magtárgyalására és elfogadására 
került sor. Köncse Antalné intézményvezető elkészítette és meg-
küldte az óvoda 2023. évi munkájáról szóló beszámolót. Az intéz-
ményvezető asszony a testületi ülésen is jelen volt és tájékoztatta 
szóban is a képviselőket az óvodai mindennapokról. A gyermek-
létszám továbbra is növekszik az alapító okiratban meghatározott 
létszámtól történő 20 %-os eltérést ebben az évben is engedélyezte 
a testület. Azonban továbbra is kevesebb óvónő dolgozik az intéz-
ményben. Az álláshirdetések folyamatosan megjelennek, jelentke-
ző azonban nincs. A testület a beszámolót egyhangúlag elfogadta.

Negyedik napirendi pontban a Sződi Csupafül Óvoda 
2023/24 nevelési év munkatervének megtárgyalására és elfoga-
dására került sor. Köncse Antalné intézményvezető asszony tá-
jékoztatta a képviselőket, hogy a következő nevelési évtől a 7. 
csoportot is be kell indítani a gyermekélétszám növekedése mi-
att. 2024-től bővül az óvónői létszám, mert egy pedagógiai asz-
szisztens szerzi meg a képesítést és várhatóan egy óvónéni érke-
zik vissza gyesről. A testület tagjai a beszámolót egyhangú szava-
zással fogadták el. Szintén e napirendi ponton belül került meg-
határozásra az óvodai szünetek ideje, mely szerint a tavaszi és az 
őszi szünetben az intézmény nem zár be, ügyelet biztosításával, 
csökkentett dolgozói létszámmal fog működni.  A téli szünet te-
kintetében 2023. december 22. napjától, 2024. január 1 napjáig 

Önkormányzati hírek
Hírek a képviselő-testület üléseiről
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az intézmény zárva tart. Január 2-től 8-ig csökkentett létszám-
mal ügyeletet biztosít.

Ötödik napirendi pontban a Sződi Ringató Mini Bölcsőde 
2023/24 évi munkatervének  megtárgyalására és az intézményi 
szünetek meghatározására került sor. Bárány-Pozsonyi Melinda 
Intézményvezető elkészítette a beszámolót melyet az ülésen is-
mertetett a jelen lévőkkel. A Képviselők egyhangú szavazással fo-
gadták el a beszámolót. Az intézményvezető az óvoda nyitva tar-
tásával azonos nyitva tartásra tett javaslatot.  Az intézményben 
dolgozó dajkáknak nincs annyi szabadsága, hogy a szünetek ide-
jére, illetve a nyári leállásra elegendő legyen. Továbbá szülők ré-
szérő igény van a tavaszi és őszi szünet idején lévő nyitva tartás-
ra, hiszen több kisgyermek testvére már óvodás illetve iskolás. A 
határozat szerint a tavaszi és az őszi szünetben az intézmény nem 
zár be, ügyelet biztosításával, csökkentett dolgozói létszámmal fog 
működni.  a téli szünet tekintetében 2023. december 22. napjától, 
2024. január 1 napjáig az intézmény zárva tart. Január 2-től 8-ig 
csökkentett létszámmal ügyeletet biztosít.

Hatodik napirendi pontban a 653 hrsz-ú út (Mártírok útja) elne-
vezés megváltoztatásának megtárgyalására került sor. Az előző ülé-
sen az Alpolgármester Úr felvetette, hogy a Mártírok útja elneve-
zéssel a térképen két egymástól független út szerepel. A 653 hrsz-ú 
út elnevezését, amely valóságban csak egy gyalogút, célszerű lenne 
megváltoztatni. Az Alpolgármester Úr javaslatára az utcát Imaház 
köz elnevezésre változtatta át a testület egyhangú döntéssel.

Hetedik napirendi pontban Az Együtt a Gyermekekért Csa-
ládsegítő- és Gyermekjóléti szolgálat beszámolója következett. A 
szolgálat 1999-óta látja el a feladatát a településen. Dobosné Kele-
men Éva vezető a beszámolót elkészítette, melyet a képviselők elő-
zetesen megkaptak, egyhangú szavazással fogadtak el.

Nyolcadik napirendi pontban az Önkormányzat 2022 évi gyer-
mekjóléti feladatainak ellátásáról szóló beszámoló elfogadásával 
folytatódott. Az előző napirendi pontban elfogadott beszámoló 
alapján az önkormányzati plusz feladatok ellátásával kiegészített 
beszámoló az elfogadást követően a Kormányhivatal részére meg-
küldésre kerül.

Kilencedik napirendi pontban zárt ülés keretén belül lakossági 
kérelem elbírására került sor.

Egyebek napirendi pontban:
• A 8/2016.(XII.15.) számú a Települési szilárd hulladékkal 

kapcsolatos közszolgálttatásokról szóló rendelet hatályon 
kívül helyezésére került sor.

• A Polgármester Úr tájékoztatást tartott a Galga-mente és 
Térsége Leader egyesülethez történő csatlakozásról. 

• A Polgármester Úr tájékoztatást tartott a Negyvennyolcasok 
tere mögötti játszótér felújításáról. A testület döntött arról, 
hogy a kivitelezésre a Polgármester kérjen ajánlatokat.

2023. október 17 testületi ülésen hét napirendi pont került 
megtárgyalásra.

A testületi ülés a 0195/19 külterületi ingatlan beépítésével kap-
csolatos tájékoztatóval, megbeszéléssel kezdődött.

Második napirendi pontban a Sződi szennyvíztisztító kivál-
tására vonatkozó anyagot ismertette Hertel László polgármester 
Úr.  A DMRV Zrt műszaki ismertetőjéből kiderül, hogy a tisztí-
tó telep állapota aggasztó. Folyamatosak a meghibásodások a te-
lepen és az átemelő szivattyúknál egyaránt. Az önkormányzat a 
tulajdonos a DMRV ZRt az üzemeltető. Az üzemeltető  három 
megoldást dolgozott ki. A végső megoldást a sződi szennyvíz váci 
DMRV telepére való becsatlakozása jelenti. Erre keresnek megol-
dást és anyagi fedezetet a felettes vízügyi szervek.

Harmadik napairendi pontban a Negyvennyolcasok tere mö-
götti játszótér felújítására vonatkozó árajánlatok megtárgyalására 
került sor. A három beérkezett azonos tartalmú ajánlat közül a leg-
kedvezőbb ajánlatot a GREEN-GOES Kft adta br.: 34.410.980 
Ft-os  áron. 

Negyedik napirendi pontban a 2023. év rendezvényekkel kap-
csolatos egyeztetésre került sor. Testület még év elején meghatá-

rozta a rendezvények időpontjait. A költségvetés tartalmazza a 
rendezvényekre meghatározott összegeket. Idősek Napja meg-
rendezésére november 19.-én került sor. A Falukarácsony decem-
ber 16-án kerül megrendezésre. Ebben az évben a Falukarácsonyi 
műsor nem a szabadtéri színpadon, hanem a Faluház nagytermé-
ben kerül megrendezésre.

Ötödik napirendi pontban a 2024. évi helyi adók és térítési dí-
jak mértékével kapcsolatos egyeztetés követett. November 30-ig 
dönteni kell az esetleges emelések mértékéről. Az Önkormány-
zat pénzügyi helyzete stabil, az adófi zetési morál elfogadható. Az 
élelmezés vezető 10 %-os emelésre tett javaslatot, melynek oka a 
nyersanyag árának emelkedése.

Hatodik napirendi pontban Molnár Melinda tulajdonát képe-
ző 682 és 683 hrsz-ú ingatlanokönkormányzat részére történő ér-
tékesítésre tett ajánlat megtárgyalására került sor. Az ingatlanok 
a Negyvennyolcasok tere és a parkoló melletti területen helyez-
kednek el. Mindkét ingatlan a Dózsa György úti ingatlan vége, 
melyekhez nem vezet út. A Rendezési Terv módosítása szüksé-
ges  ahhoz hogy építési telek kialakítása váljon lehetővé. A tulaj-
donos  ajánlata 25 millió Ft. A testület úgy döntött, hogy az ing-
alant egyenlőre nem kívánja megvásárolni. 

Hetedik napirendi pontban Polgármesteri tájékoztató követke-
zett a folyamatban lévő beruházásokról. Jelenleg a terveknek meg-
felelően a TOP_PLUSZ Turisztikai pályázat van folyamatban. A 
kivitelezéshez szükséges  közbeszerzési eljárás van folyamatban, 
lassan az eszközbeszerzési közbeszerzési eljárás is kiírásra kerül.

Egyebek napirendi pontban:
• A Helyi Esélyegyelőségi Tervvel kapcsolatos határozathozatal.  

A HEP 2013-ba került elfogadásra ezt követően 2017-ben ke-
rült felülvizsgálatra. 2023-tól egy új programot kell meghatá-
rozni, kidolgozni és elfogadni. A Program elkészítésére Sárkö-
zi Ákos egyéni vállalkozót bízza meg a testület Br.: 580.000 Ft 
vállalási áron.

• A Sződi Futballklub Kérelmének megtárgyalása. A Labdarú-
gócsapat vezetősége kérelemmel fordult a testülethez, melyben 
leírták, hogy az önkormányzati tulajdonú pályán jelentős fel-
újításokat végeztek. Kérik, hogy a labdarúgó pályát más ese-
ményre ne adja bérbe az önkormányzat. 

2023. november 9-én megtartott rendkívüli ülést a 2024. évi 
helyi adók és térítési díjak módosításának megtárgyalása céljából 
hívta össze a Polgármester Úr.  A 2024. évi adók, térítési díjak, 
bérleti díjak tekintetében előterjesztést készített, mely a képviselők 
részére megküldésre került. Az előterjesztés elkészítése előtt az ét-
kezési térítési díjak vonatkozásában az élelmezésvezetővel egyezte-
tés történt, és az általa javasolt emelés szerepel a képviselők részére 
megküldött anyagban. A Faluház bérleti díjaival kapcsolatosan a 
Faluház vezetőjével egyeztetés történt. A végleges döntés a novem-
ber 23-i ülésen született.

2023. november 17-én a képviselő testület közmeghallgatásá-
ra került sor. A lakosság részéről ebben az évben is nagyon cse-
kély volt a részvétel. Ennek okaként betudható az, hogy az Ön-
kormányzat működése kiegyensúlyozott, folyamatos beruházások 
vannak a településen, továbbá a negyedévente megjelenő minden 
ingatlanba ingyenesen eljuttatott Sződiek Híradója részletes tájé-
koztatást ad az önkormányzat működéséről.

Első napirendi pontban a Hertel László polgármester megtar-
totta beszámolóját Sződ Község Önkormányzat 2023. évi műkö-
déséről.

Második napirendi pontban Lakossági kérdések, észrevételek 
feltételére nyílt lehetőség.

2023. november 23-án megtartott ülés a 2024. évi helyi adók 
és térítési díjak módosításának megtárgyalásával kezdődött. Az 
emelésekkel kapcsolatosan korábban egy rendkívüli ülés megtar-
tására is sor került. A képviselők a Polgármester Úr előterjesztésére 
úgy döntöttek, hogy az Önkormányzat által megállapítható adók 
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mértékét nem emelik, a lakossági terheket nem növelik. Az étke-
zési díjakat a nyersanyagárak emelkedése miatt 10 %- emeli meg. 
A rendelet a www.szod,hu oldalon megtalálható. A díjak külön 
cikkben olvashatóak. Bérleti díjak vonatkozásában is csak a mű-
füves pálya bérleti díjának emeléséről döntött, az eddigi 8.000 Ft/
óra díjról 2024. január 01. napjától kezdődően bruttó: 9.000.- fo-
rint/óra díjra emeli meg.

A faluház bérleti díjainak emelésére sem került sor. Pontos meg-
határozásra kerültek a bérleti díj kedvezményt igénybe vevők köre: 
-A helyi egyesületek, helyi civil szervezetek, helyi hagyományőrző 
csoportok részére a termek ingyenes használatát biztosítja tovább-
ra is az Önkormányzat. -A Faluház kulturális életének fellendíté-
se érdekében, valamint a helyi fi atalok által klub és egyéb össze-
jövetelek kialakulásának ösztönzése érdekében, a helyi fi atalokból 
álló csoportok, egyesületek foglalkozásainak, összejöveteleinek tá-
mogatása érdekében a termek ingyenes használatát biztosítja. -A 
rendszeresen foglalkozást tartó, a foglalkozásokért díjat szedő he-
lyi foglalkozást vezető részére továbbra is 50 % kedvezményt biz-
tosít. -A rendszeresen foglalkozást tartó, a foglalkozásokért díjat 
szedő nem helyi foglalkozást vezető a terembérlet 100 %-át fi ze-
ti meg. -Azon csoportok, akik bérleti díj fi zetésére kötelezettek 
és önkormányzati rendezvényeken szerepelnek, fellépnek, 1 havi 
bérleti díj kedvezményre jogosultak.

Második napirendi pontban a Helyi Választási Bizottság tagja-
inak megválasztására vonatkozó határozat meghozatalára került 
sor. A 2024. évi választásora a HVB tagokat meg kell választani 
november 30-ig, akik ezt követően esküt tesznek a polgármester 
előtt. A HVI vezetőjének -jegyzőnek – javaslatára a testület egy-
hangúlag szavazta meg  Bodroginé Demlyén Edina, Sztrehárszki-
né Gyetvai Mária,  Márgusné Czinege Tünde tagságát és Volen-
tics Réka, Késmárkiné Beke Klára póttagságát.

Harmadik napirendi pontban az Ökovitál Kft kérelmének meg-
tárgyalása került sor. Az Ökovitál Kft kérelemmel fordult az ön-
kormányzathoz, hogy a Szent István út 4. előtti útszakaszra, meg-
állni és/vagy parkolni tilos tábla kerüljön kihelyezésre. A Szent 
István út önkormányzati tulajdonú és kezelésű út, ezért fordult 
a kérelmező az önkormányzathoz. A testület úgy döntött, hogy a 
Polgármester Úr kezdje meg az egyeztetést a Kft-vel és az érintett 

lakóközösséggel a legoptimálisabb megoldás érdekében.
Negyedik napirendi pontban speciális óvodai étkeztetésre vo-

natkozó szolgáltatási szerződés megtárgyalására került sor. A szol-
gáltatást a Vác és Vidéke Vendéglátó NK Kft (1158 Budapest, Be-
zsilla Nándor u. 2.) végzi, ők készítik el és szállítják ki a speciá-
lis ételeket az óvodába, bölcsődébe. Az ajánlat egyhangú döntéssel 
került elfogadásra. Az ételek árai az étkezési térítési díjakról szó-
ló rendeleteben -www.szod.hu, illetve külön cikkben- olvasható.

Ötödik napirendi pontban járda építésére vonatkozó támoga-
tás megállapítása következett. Ebben az évben két lakos jelezte, 
hogy elkészíttette a járdát. A falugazda leellenőrizte a járdák elké-
szültét és kiszámolta az anyagköltséget, mely kifi zetéséről a testü-
let döntött.

Egyebek napirendi pontban: 
• Rétvári Bence államtitkár úrtól, a területileg illetékes országy-

gyűlési képviselőtől  érkezett megkeresésre, mely  Börzsöny-
Dunakanyar karakteres termékére, gyümölcsére vonatkozott. 
Sződ Község Képviselő-testületének javaslata az  „ország mál-
náskertje” elnevezés.

• A testület felhatalmazta a Polgármester Urat a 930/1 hrsz-ú 
(Rét utca vége) ingatlanon kialakított telkek közműterveinek 
elkészíttetésére vonatkozóan.

• Lakossági viták elkerülésének megakadályozása miatt elké-
szült egy rendelet tervezet  a növények ültetési távolságának 
meghatározására vonatkozóan. A tervezet a környezetvédel-
mi hatósághoz előzetes véleményezésre megküldésre került. 
Amennyiben a hatóság jóváhagyja, a rendelet elfogadás céljá-
ból kerül a testület elé. 

• A testület döntött arról, hogy indulni kíván a Magyar Falu 
Program keretében „Óvoda épületének felújítása, korszerűsí-
tése, óvodai férőhelybővítés (MFP/ÖTIFB/2024/ÓFKF)” pá-
lyázaton.

• A képviselő testület meghatározta a 2024. évi belső ellenőrzé-
si tervét, mely szerint az Adócsoport munkája  Bölcsődei térí-
tési díjak ellenőrzése lesz esedékes.

dr Bojtayné B Gabriella
jegyző

Anyakönyvi hírek
Születés:
1./ 1. Koncz Krisztián és Oláh Tímea Ilona gyermeke
          Natália

Gratulálunk és jó egészséget kívánunk!

Házasságkötések:
1./ Nagy Alexandra és Mészáros Tamás

Sok boldogságot kívánunk!

 Halálesetek:
1./ Dinka Károly (1960) anyja neve: Pintér Ilona
2/. Mikó Mihályné (1938) születési neve: Gyetvai Veronika
 anyja neve: Dinka Mária
3/. Németh Józsefné (1956) születési neve: Dian Mária
      anyja neve: Sztankovits Mária
4./ Pajor György (1947) anyja neve: Buzma Rozália
5./ Szamosi Gyuláné (1949) születési neve: Benedek Terézia
    anyja neve: Mikó Rozália
6./ Szelei Lajos Tamás (1961) anyja neve: Lukács Ibolya

 Az elhunytak hozzátartozói fogadják őszinte részvétünket!

A SZŐDI HÍREK SZOD.HU WEBOLDALON
ÉS FACEBOOK-ON IS ELÉRHETŐEK

A községünket érintő hírek, hirdetmények, dokumentumok, kapcsolati csatornák interneten a szod.hu 
oldalon érhetők el.
A Sződiek Híradója lapszámai elektronikus formában a http://szod.hu/index.php/szod-media-menu/
szod-telepulesunk-kozsegunkrol-kiadvanyok-menu/szod-telepulesunk-kozsegunkrol-szodiek-hiradoja-
menu címen is olvasható.

Fontosabb, közérdeklődésre számot tartó híreket a www.facebook.com/szodionkormanyzat profi lban is közzé tesszük. Látogas-
son el oldalainkra!
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2024. január 01-től változik az Étkezési térítési díjakról szóló rendelet

Sződ Község Önkormányzat képviselő-testülete a 11/2023.(XI.23.) számú Önkormányzati rendeletével szabályozza az étkezési 
térítési díjak igénybe vételének szabályait. 
Fontos változtatás, a rendelet 3. § (6) bekezdésében meghatározottak szerint a 30 napnál régebben fennálló étkezési térítési díj 
fennállása esetén az iskolás korú gyermek kizárható az étkeztetésből.
(6) A térítési díjak meg nem fi zetése esetén – a hátralék felhalmozódásának csökkentése érdekében – legalább 30 napos térítési díj 
hátralék fennállása esetén a gyermek az iskolai étkeztetésből kizárható. Az étkezési térítési díj hátralék rendezését követően a tanuló 
részére a gyermekétkeztetést biztosítani kell a tartozás kiegyenlítését követő hónap első napjától.
Az élelmezés vezető jelzését követően a Sződi Polgármesteri Hivatal felszólítást küld a gondviselő részére, melyben 8 napos 
határidő jelöl meg a hátralék megfi zetésére. Amennyiben a megadott határnapig nem kerül kiegyenlítésre az összeg, a gyermek 
a következő naptól kizárásra kerül az étkeztetésből. Az újbóli étkeztetést csak a hátralék kiegyenlítését követő napon veheti 
igénybe.
A nyersanyag árak emelkedése miatt az élelmezés vezető javaslatára a Képviselő-testület döntött a helyben előállított ételek 
árának 10 %-os emeléséről. A speciális étkezést igénybe vevő gyermekek részére a speciális ételeket elkészítő -Vác és Vidéke 
Áfész- által meghatározott árak kerültek elfogadásra.

2024. január 01.-napjától érvényes díjtételek:
1. Normál étkezés fi zetendő bruttó térítési díjak:
Iskola: Menza: 510 Ft
 3 X étkezés: 910 Ft
Óvoda: 3 X étkezés: 850 Ft
Bölcsődei étkeztetés:  790 Ft
Bölcsődei, óvodai és konyhai dolgozók
étkezési térítési díja:  670 Ft
Vendég étkezés:  970 Ft
Ebéd házhoz szállítási díja: - nyugdíjas igénylő esetén: 220 Ft/adag
- nem nyugdíjas igénylő esetén: 330 Ft/adag
2. Táplálék allergiás étkezés fi zetendő bruttó térítési díjai I. (laktóz-, fehérje-, tojásmentes)
     Óvoda: -tízórai: 334 Ft
 -ebéd: 1.150 Ft
 -uzsonna: 299 Ft
 -3 X étkezés: 1.783 Ft
3. Táplálék allergiás étkezés díjai II. (glutén-, cukor-, fruktóz és multiplex)
     Iskola: -tízórai: 414 Ft
 -ebéd: 1.311 Ft
 -uzsonna: 399 Ft

dr Bojtayné B Gabriella jegyző

Sződiek Híradója – Negyedévenként megjelenő önkormányzati hírmagazin. Kiadja: Sződ Község Önkormányzata, 
2134 Sződ, Dózsa György út 100. (tel.: 06 30 157-1680, 06 30 157-1750, e-mail: szodiekhiradoja@szod.hu, www.szod.hu). 
Felelős kiadó: Hertel László polgármester. Felelős szerkesztő: Puskás Szilveszter alpolgármester Szerkeszti: A szerkesztőség. A 
szerkesztőség állandó résztvevői: faluház - Buzogány Márta, iskola - Gazsó Tímea, óvoda - Köncse Antalné óvodavezető, katolikus 
egyház - Lángné Szemcsák Nóra, baptista egyház - Blaskó Péter, sport - Tarkó Miklós, szociális és egészségügy - Juhász Sándor. 
Nyomdai előkészítés: Herczeg Csilla. ISSN: 2063-6083

A szerkesztőség a kéziratok rövidítésének jogát fenntartja! A szerkesztőség a magánjellegű közleményekért, tördelési, nyomdai hibákért 
felelősséget nem vállal! A kézirat december 6-án került lezárásra. 

Tájékoztatjuk tisztelt szerzőinket és hirdetőinket, hogy a Sződiek Híradója téli számának lapzártája 2024. március 06-án (szerdán) 
lesz. A lapzárta után beérkező írásokat és hirdetéseket ezentúl csak a következő újságban áll módunkban megjelentetni. Írásaikat Word 
(.doc), míg a képeket JPG formátumban a szodiekhiradoja@szod.hu e-mail címre várjuk.

Felhívjuk hirdetőink fi gyelmét, hogy a megjelenés előtt szíveskedjenek a hirdetési díjat a polgármesteri hivatal pénztárába befi zetni.  
Bruttó hirdetési díjaink: egy oldal fekete-fehér 20.000 Ft, fél oldal fekete-fehér 10.000 Ft, negyed oldal fekete-fehér 5.000 Ft.

Képviselő-testületi e-mail címek
Puskás Szilveszter alpolgármester: alpolgarmester@szod.hu
Erdélyi Balázs: Kultúráért és oktatási ügyekért felelős tanácsnok: kulturalis_tanacsnok@szod.hu
Gazsó Tímea: Környezetvédelemért felelős tanácsnok:  kornyezetvedelmi_tanacsnok@szod.hu
Juhász István: Pénzügyi és Ügyrendi Bizottság elnöke: penzugyibizottság@szod.hu
Juhász Sándor: Szociális és Egészségügyi Bizottság elnöke: szocialisbizottsag@szod.hu
Mikes László: Közösségi rendezvényekért és kapcsolatokért felelős tanácsnok: kozossegi_tanacsnok@szod.hu
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Új tantermek kialakítása az 
iskolában

Az idei tanévre az iskolai létszám bővülésének köszönhető-
en új konténer tantermek kialakítására került sor. Három osz-
tályteremmel és két szaktanteremmel bővült iskolánk. A tan-
termek világosak, barátságosak, az osztályok hamar belakták 
azokat. Az egyik szaktanteremben a kisebb létszámú, csoport-
bontásos órák kerültek elhelyezésre, valamint az iskolapszicho-

lógus is itt tartja egyéni fog-
lalkozásait. A másik szaktan-
teremben pedig egy új infor-
matika terem került kialakí-
tásra. Nagy szükség volt erre a megoldásra, mivel 3. osztálytól 
oktatjuk a digitális kultúra tantárgyat, így az alsósok is kaptak 
egy „saját” szaktantermet teljes felszereléssel. A szaktanterem 

kialakításában a Váci Tankerületi Központnak volt nagy sze-
repe, akik az iskola kérésére építették ki a tantermet, és látták 
el a szükséges eszközökkel.

Kas Erika

HUNYADIS HÍREK

Lassan hagyománnyá vá-
lik iskolánkban, hogy szept-
ember végén egy nap a nép-
mesékről szól. Idén az alsó-
sok csapatokban mérhették 
össze tudásukat, és játéko-
san ismerkedhettek a népme-
sék világával. Szeptember 29-
én a 3.a osztály által előadott 
Kolontos Palkó c. népmese 
adta meg az alaphangulatot 
a népmese napjához. Ezután 
az elsősök és másodikosok 
szabadtéren próbálhatták ki 

magukat, milyen mesehősök 
lennének, ugyanis ki kellett 
állniuk azokat az erőpróbá-
kat, amiket Fleischinger Bea 
néni készített elő nekik. A 
harmadik és negyedik osztá-
lyosok négy fős csoportokban 
igyekeztek helytállni a tor-
natermi vetélkedőn. Nekik 
már használni kellett az ed-
dig megszerzett tudásukat, és 
ügyességüket egyaránt. Meg-
tudhatták, hogy milyen apró-
hirdetéseket adhatnának fel a 

A népmese napja iskolánkban
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mesék szereplői, vagy hogyan 
lehet utánozni az Aranysző-
rű bárány c. népmese össze-
ragadt táncosait. A vetélke-
dőt egy közös játékkal zár-
ta az alsó tagozat, és hogy jó 
szájízzel zárjuk a napot, min-
denki kapott egy mézeska-
lács szívet, az első helyezettek 

pedig egy fantasztikus mé-
zeskalácsházzal lettek gazda-
gabbak. Ezt az 1-2.-osok kor-
csoportjában a 2.a-sok nyer-
ték meg, a 3-4.-eseknél pedig 
a 3.a Betyárok csapata győze-
delmeskedett (Dávid Csaba, 
Eke Zsombor, Lovas Ábel, 
Lovas András).

Így mi a nagy mesemondó, 
Benedek Elek születésnap-
ját mézeskaláccsal ünnepel-
tük meg.    

Gombai Erzsébet

2001-ben nyilvánították a magyar nemzet gyásznapjává októ-
ber 6-át, amikor az 1848-49-es forradalom és szabadságharc leve-
rése után Aradon mártírhalált halt 13 vértanúra: Aulich Lajosra, 
Damjanich Jánosra, Kiss Ernőre, Dessewff y Arisztidra, Knézich 
Károlyra, Lahner Györgyre, Lázár Vilmosra, Leiningen- Wes-
terbug Károlyra, Nagysándor Józsefre, Poeltenberg Ernőre, Sch-
weidel Józsefre, Török Ignácra, Vécsey Károlyra -,valamint az az-
nap Pesten kivégzett gróf Batthány Lajosra, Magyarország első 
független, felelős kormányának miniszterelnökére emlékezünk. 

Iskolánkban a 6. osztályos tanulók közreműködésével emlékez-
tünk meg a hős tábornokokról. Az emlékműsorra méltón és tisz-
teletteljesen tudtunk felkészülni a diákjaimmal. Végig fegyelme-
zetten követték kéréseimet és sok jó ötlettel, meglátással segítet-

Minden esztendőben, Szent 
Ferenc emléknapján, október 
4-én világszerte különleges fi -
gyelmet fordítunk az állatok-
ra, az állatok védelmére. Assi-
si Szent Ferenc a 13. század ele-
jén azt hirdette, hogy mindent 

szeretnünk kell, ami körbevesz 
minket, tisztelnünk kell a ter-
mészetet, az állatokat és a nö-
vényeket. Manapság ez külö-
nösen fontos, hiszen nagyon 
sok állatfaj veszélyben van, so-
kat a kihalás fenyeget. 

Az Állatok Világnapja al-
kalmából idén ismét kiállítást 
rendeztünk iskolánkban. A fő 
témánk keretén belül a veszé-
lyeztetett állatokról szereztek 
ismereteket a tanulók. A kéz-
műves foglalkozásokon készí-
tett alkotásokat, valamint a 
házi rajzpályázatra beérkezett 
munkákat két héten át néze-

gethették a gyerekek az iskola 
előterében. A legkisebbek, az 
első osztályosok is megrajzol-
ták az általuk legjobban ked-
velt állatokat, ezeket a munká-
kat külön tablón mutattuk be. 
Mindenki kedvence a 4.a diák-
jai által papírból készített mu-
tatós rovargyűjtemény volt.

Kiss Zsuzsanna

Pályaorientációs nap
2023. szeptember 29-én ke-

rült megrendezésre iskolánk-
ban a Pályaorientációs nap el-
nevezésű programunk. A már 
hagyományossá váló esemény 
célja, hogy segítse a tovább ta-
nuló 8. osztályos diákjainkat 
a pályaválasztásban, ill. a még 
bizonytalanokat segítse a lehe-
tőségek megismerésével. Ezen 
kívül a hétköznapi szakmákat 

bemutassuk a tanulóknak. És 
természetesen akkor hatékony 
ez a törekvésünk, ha teljesen 
belelátnak a tanulók a foglal-
kozások rejtelmeibe.

A felső tagozatosok „vendé-
ge” e napon a Díszőrség egyik 
tagja és a váci Tűzoltópa-
rancsnok volt. Rendkívül ér-
dekes és fontos dolgokkal is-
merkedhettek meg diákjaink. 
Mindkét foglalkozás képvi-
selői igyekeztek tanulóink fi -
gyelmét szakmájuk szépsége-

ire irányítani. Izgalmas tör-
téneteikkel nem is volt nehéz 
lekötni a folyton nyüzsgő di-
ákságot. A magukkal hozott 
tárgyakkal: ruhákkal, men-
tési eszközökkel stb. még szí-
nesebbé és érdekesebbé tet-
ték az általuk elmondotta-
kat. Az időkeret, amelyet az 
osztályoknak szántunk egy-
egy foglalkozásra, kevésnek 
bizonyult. Ez is azt mutatta, 
mennyire belefeledkeztek a 
program részleteibe.

Koncz Lívia és kollégái a 
Váci Humán Szolgáltató Köz-
pontból jöttek iskolánkba. Ők 
játékos feladatokkal, tesztekkel 
segítették a pályaválasztásban 
diákjainkat. A gyerekek érdek-
lődése, készségeik, képességeik 
fi gyelembevételével „ajánlot-
tak” számukra szakmákat.

Köszönjük minden résztve-
vőnek, hogy jelenlétével emel-
te iskolánk programjának szín-
vonalát!
 Boros Attiláné

„Éljen a haza!” Október 6-ai megemlékezés iskolánkban

Állatok Világnapja-projekt az iskolában
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Idén a 7. osztályosok készül-
tek megemlékezéssel az ‚56-os 
forradalom és szabadságharc-
ról, amelyet szülőként megte-
kinthettünk a Faluházban, a di-
ákokkal együtt. 

Az előadás rendhagyó mó-
don, a színpadon berendezett 
régi padlástérben játszódik. 
Gyermekek rátalálnak egy régi 
kopott bőröndre, amelynek tar-
talmát felfedezve, találnak egy 
1956-ban íródott naplót. Mi-

ték és egészítették ki a színpadi előadást. Ezúton is köszönöm ne-
kik a közös munkát!

Smelkó Veronika

Október 23.

Tamás István: Október 6.
Az aradi vértanúk emlékére

A szabadságért harcoltak
Idegen kezek vesztőhelyre küldték őket.
A teljhatalmú Haynau sötét keselyűi,
tisztet, minisztert nem kíméltek.
Ma emlékezzünk rájuk!
Sebünk soha nem gyógyulhat be!
Apáról fi úra száll vétkük,
egy bűnös történelem, véres emlékére.
Gyertyák és mécsesek lángja lobbanjon fel,
fel az égig értük!
Lássa meg a világ, amint a 13 vértanúért
kicsordul könnyünk,
 kicsordul a könnyünk!
Emlékezzünk rájuk, emlékezzünk a többi hősre, 
kinek nem volt kegyelem, maga Isten sem lett
megmentője!
Petőfi  nyomán hírvivői voltak ők a magyar
szabadságnak.
Fáklyavivő hősök voltak, bátor katonái a nemzet
feltámadásának!
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közben érdeklődve olvassák a 
bejegyzéseket a forradalom ki-
bontakozásáról és a további ese-
ményekről, ezzel párhuzamo-
san a kivetítőn filmrészleteket 
látunk az olvasottakból. Ennek 
segítségével nézőként átélhet-
jük az ‚56-os eseményeket, hall-
juk a Szabad Európa rádiót, ott 
vagyunk a parlament előtti tö-
megben és látjuk a belvárosba 
bemasírozó tankokat. 

Szülőként büszkén láthattuk, 
hogy a gyermekek milyen tisz-
telettel és odaadással adták elő 
műsorukat, minden tekintet-
ben méltó megemlékezés volt 
‚56 hőseiről.

Szolárd-Barsi Adrienn szülő

Iskolánkban új hagyományt teremtettünk, most már mondhat-
juk, ugyanis második alkalommal rendeztük meg Szent Márton 
nap ünnepét.

Az előterünkben autentikus díszeket helyeztünk el, hogy ezáltal 
is közelebb kerüljenek tanulóink a néphagyományokhoz. 

Többek között Szent Márton életéről plakátok kerültek kihe-
lyezésre.

Ki is volt ő? Egy római tribunus fiaként született, aki katonai 
neveltetést kapott, és 18 éves korában katonai felvonulás alkalmá-
val köpenyéből levágott egy darabot, amit egy koldus testére bo-
rított.

Nem sokkal később megkeresztelkedett és misszionárius lett. 
Majd 371-ben püspökké választották, a nagy megtiszteltetés elől 
elbújt a libák között, de hangos gágogásukkal elárulták. Úgy tud-
ni, meggyőző és hiteles püspök volt, aki az imádságot és a lelkész-
séget össze tudta egyeztetni a jótékonysággal. Ő az első Szent, aki 
nem mártírként emelkedett az oltárokra.

Az első Márton napi liba lakomáról szóló írásos beszámoló 
1171-ből származik.

Ami elsősorban nem csak a Mártont eláruló libákról szól, ha-
nem a paraszti év végét is jelentette, amikor az állatokat behajtot-
ták a legelőkről és a cselédek megkapták bérüket.

Ez alkalommal megrendeztünk egy lámpás versenyt intézmé-
nyünkben, ahol a gyerekek szép számmal szebbnél szebb lámpá-
sokat készítettek el.

Nyertesek is születtek, mint 
minden versenyen:1.Kelemen Zsombor, 4.b osztályos tanuló,

2. Czinege Alíz, 1.a osztályos tanuló, 3. Rakó Csenge 3. a osz-
tályos tanuló, de persze nem csak a helyezettek, hanem minden 
résztvevő kapott egy kis ajándékot a részvételért.

Ezúton köszönjük a szülőknek gyermekeik támogatását és segít-
ségét a megvalósításban!

Az idei évben nem csak az iskola keretein belül tudtuk megmu-
tatni lámpásainkat, hanem a falu lakói is láthatták. 

A Sződi Mária Magdolna Római Katolikus Egyházközséggel 
közösen valósítottuk meg a lámpás felvonulást, amivel a falu la-
kóinak most először november 10-én este elvittük a szeretet fé-
nyét. Az iskolától a templomig vonultunk, ahol maga Szent Már-
ton és a lovagok vezették a tanulókat, akik közül többen beöltöz-
tek korhű ruhába.

Szent Márton nap
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Az alsós gyerekeket elkísérték szüleik és kisebb testvéreik is.
A diákok nem csak a lámpásaikkal, de énekükkel is felhívtak 

magukra a figyelmet, amely elmeséli az egész Márton nap törté-
netét.

1.„Szent Márton nap ünnepén, égő lámpást viszek én,                  
világítson mindig minékünk, ahol járunk ahova megyünk!        
2.Pogány volt ő s katona, így lett Isten bajnoka,         
Ketté vágta díszes köpenyét betakarta a koldus testét.         
3.Osszuk szét a köpenyét, Öröksége a miénk.
Pannon földnek drága szent fia, vezess minket vigy a jóra.
A templomban a gyerekek elmesélték, mit tudnak erről a törté-

netről, illetve maga „Szent Márton” is elmesélte életét.
Távozáskor pedig mindenki kapott egy csokoládé aranytallért.
Nagyon jól sikerült ez a megemlékezés, amihez nem csak az is-

kola és az egyház dolgozói járultak hozzá, hanem sok magánem-
ber is, így mindenkinek szeretnénk megköszönni a program meg-
valósulását!

Méltón telt ez a megemlékezés, amivel Sződ lakói gazdagod-
tak egy hagyománnyal, és jó érzéssel, hogy elvittük mindenkihez 
a szeretet fényét, a tanulók pedig egy olyan embert ismerhettek 
meg, akivé ők is válhatnak.

Mezősiné Illés Zsuzsa

Nyílt nap az alsó tagozaton

Lázár Ervin Programon a hatodik évfolyam

Lázár Ervin Programon a hetedik évfolyam

Minden évben november hó-
napban szeretettel hívjuk a 
szülőket az alsó tagozat ta-
nítási óráira. Ebben az év-
ben ezek a napok november 
14-én, 15-én és 16-án voltak. 
Első napon az 1. és 2. osztá-
lyokba, majd a 3. és végül a 
4. évfolyam osztályaiba vár-
tuk az anyukákat, apukákat. 
Ezzel az időbeosztással pró-
báltuk biztosítani a családok-
nak, hogy a más évfolyamok-
ra járó testvéreket is láthas-
sák, illetve a zsúfoltságot el-
kerülni.

Az alsó tagozat majdnem 
minden osztálya konténer 
tantermekben tanul. A szülők 
egy része ezeket még sohasem 
látta, és igazán kíváncsi volt 
rá. A nyílt nap erre is remek 
alkalom volt. Jó volt látni és 
hallani az elégedettségüket. 
Örültünk, hogy nagyon so-
kan eljöttek, megnézték gyer-
mekük „munkahelyét”, fi-
gyelték hogyan dolgozik. Per-
sze ezeken a napokon min-
denki kicsit izgatottabb, így 
a teljesítménye is változhat. 
Akkor mégis mire jó a nyílt 

nap? Azt gondolom, a szülők-
nek azért hasznos, mert lát-
ják, hogy milyen tempóban 
dolgoznak a tanítási órákon, 
hallhatják a tanító hogyan 
kérdez, milyen típusú felada-
tokat ad, hogyan magyaráz. 
Ez segítség lehet az otthoni 
gyakorlásoknál. Nekünk ta-
nítóknak azért jó, mert a szü-
lők a partnereink, támogató-
ink, nélkülük nem lehet ha-
tékony a munkánk. Fontos, 
hogy ötleteket, mintát, segít-
séget adjunk át. 
És a gyerekek? Szerintem ne-

kik igazán különleges ez a 
nap. Hiszen…  Anyuval vagy 
apuval nem csak a kapuig jö-
hetek együtt, hanem ők is be-
jöhetnek velem az osztály-
terembe.  Láthatja hol ülök, 
milyen szép rend van a pa-
domban, és mennyire ügyes 
vagyok…
Ezekért a dolgokért szervez-
zük a nyílt napokat. Köszön-
jük mindenkinek, aki ott 
volt!

Farkasné Haraszti Ildikó
alsós munkaközösség-vezető

Minden évben november hó-
napban szeretettel hívjuk a 
szülőket az alsó tagozat ta-
nítási óráira. Ebben az év-
ben ezek a napok november 
14-én, 15-én és 16-án voltak. 

Első napon az 1. és 2. osztá-
lyokba, majd a 3. és végül a 
4. évfolyam osztályaiba vár-
tuk az anyukákat, apukákat. 
Ezzel az időbeosztá A 6.a és 
6.b osztály a Hullámvarázs 

együttes előadásán vett részt 
Vácon a Lázár Ervin Program 
keretében. A gyerekek meg-
ismerkedhettek a rézfúvós 
hangszerekkel. Mesék zenéit 
és népszerű mai slágereket is 

hallhattak fúvósok előadásá-
ban. A fiatal zenészek nagyon 
jó hangulatot teremtettek.

Kalmárné Vravuska
Veronika

2023.11.27-én Vácon a Ma-
dách Imre Művelődési Köz-
pontban vettünk részt egy 
rendhagyó történelemórán.  
A Viharsarok Táncszínház 
társulatának színvonalas elő-
adását iskolánkból  27 hete-
dik osztályos tanuló és két kí-
sérő osztályfőnök tekinthette 
meg.
Műsorukban az 1100 éves 
magyarság történelmén ka-
lauzolták végig a közönsé-

get. Bemutatásra kerültek az 
ősi táncok, a középkori kör-
táncok, fegyveres táncok. A 
reneszánszban kialakult vo-
nulós táncokra a Gyimesből 
hoztak példát, míg az ügyes-
ségi táncokra egészen a Me-
zőföldre kalauzoltak minket 
a művészek. A barokk stílus 
díszített, pompás táncpéldá-
ja a székelyföldi Vajdaszent-
iványból került bemutatás-
ra. A verbunk és a csárdás re-
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7.b osztály látogatása a Parlamentbe

Az idei tanév novemberében 
az Országház Látogatóköz-
pontjából indulva egy közel 
45 perces, idegenvezető által 
kísért séta keretében jártuk 
be az Országház legszebb he-
lyiségeit.
Az Országházban található 
28 lépcsőház közül a dísze-
sen aranyozott XVII-es váro-
si lépcsőházon keresztül ve-
zetett sétánk az épület legrep-

rezentatívabb emeletéig, a fő-
emeletig. A szobrokkal és szí-
nes üvegablakokkal szegélye-
zett, díszfestéssel gazdagon 
borított városi folyosóról gyö-
nyörű kilátásban volt részünk 
a Kossuth térre.
Utunk során megtekinthet-
tük a magyar Szent Koronát 
és a koronázási jelvényeket a 
koronaőrök, illetve a magyar 
uralkodók kiállított szobrai-

nak társaságában.
A kupolacsarnokot elhagy-
va a főrendiházi társalgó-
ba érkeztünk, ahol a külön-
böző foglalkozásokat, szak-
mákat és tudományokat be-
mutató szobrok mellett meg-
csodálhattuk a teremben lévő 
különleges szőnyeget is, mely 
Európa legnagyobb kézi cso-
mózású szőnyege. 
A séta ezt követően a főren-
diházi ülésterembe vezetett, 
ahol a szakképzett idegen-

vezetőnk segítségével megis-
merkedhettünk a terem bú-
torzatának jelentőségével, az 
ülésrenddel, illetve a szavazó-
tábla működésével is.

formkori magyar táncok je-
lentek meg az előadás tető-
pontján, valamint mai mo-
dernkori változataik.
Összeségében a tanulók -az 

iskolaidőn kívüli időpont el-
lenére- tetszésüknek adtak 
hangot. A konferálás és a tán-
cok magas szintű kivitelezése 
felketette a diákok érdeklő-

dését és fenntartotta egészen 
az előadás végéig, amely je-
lenség a mai korban ritkának 
számít. Köszönjük szépen a 
lehetőséget, hogy részt vehe-

tünk ezen a rendhagyó törté-
nelemórán!

Kis György
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Márai Sándort idézve „az ajándékozás művészet és vallomás”. 
Ezért az idei évben merészet álmodtunk, és saját gyűjtőakciót 
szerveztünk a Dévai Szent Ferenc Alapítvány csíkszentsimo-
ni Szent László Gyermekvédelmi Központja számára. Az ala-
pítvány erdélyi nehéz sorsú gyermekek számára tart fenn ott-
honokat Böjte Csaba ferences szerzetes segítségével. Az ösz-
szegyűjtött adományokat iskolánk hat tanulója adhatja át Er-
délyben a Központ számára. Az ajándékozás helyi összefogás-
sal, iskolai alapítványunk segítségével és a helyi egyházak tá-
mogatásával valósul meg. György atya és a szalvatoriánus rend 
saját kisbuszát ajánlotta fel az útra, a baptista közösség jelen-
tős pénzadománnyal, a református közösség pedig játékokkal 
és könyvekkel segíti a rászoruló gyermekek karácsonyát, Sződ 
Község Iskolai Oktatásáért Közalapítványunk pedig biztosít-
ja az utazás pénzügyi kiadásait. Mindezek mellett a szülők, ta-
nulók és az iskola dolgozói gyűjtöttek adományokat a gyere-
keknek. Az útra december 3-án, advent első vasárnapján indu-
lunk, és terveink szerint az adventi gyertyagyújtást együtt ün-
nepeljük az otthon lakóival az iskola által átadott koszorú fé-
nye mellett.
Az utazás során Erdély nevezetességei közül Arad, Csíksomlyó, 
Korond, Parajd, a Békás-szoros és a Gyilkos-tó nevezetességeit 
is megnézzük, ha az időjárás engedi. Megismerkedünk a csík-
szentsimoni otthon lakóinak életével és bepillanthatunk a he-
lyi iskola mindennapjaiba is.

Köszönjük mindazoknak a segítséget, akik támogatták az ado-
mánygyűjtő akció és az utazás megvalósulását! Köszönjük Sze-
keres Istvánnak, hogy segítette a program megvalósulását, és 
iskolánk „jószolgálati nagyköveteinek” célba érését!

Kas Erika

Hunyadis jószolgálati nagykövetek Csíkszentsimonban

A látogatás végén az Ország-
ház történetét bemutató inte-
raktív kiállítás várt minket. 
Végül a Látogatóközpont 

épületében egy különleges 
utazás várt ránk a virtuá-
lis valóság (VR-szemüvegek) 
segítségével. Visszarepülhet-

tünk a múltba, miközben 
megcsodálhattuk a század-
forduló aranykorának Buda-
pestjét. A 4D-s hatásoknak 
köszönhetően részesei lehet-

tünk a téren és időn átívelő 
kalandnak!

Sztrehárszkiné Gyetvai Mária
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Eseménynaptár
December 15. Karácsonyi vásár
December 21. Osztálykarácsonyok
December 22. – Január 7. Téli szünet
Január 19. Az I. félév utolsó napja
Január 20. 8. osztályosok központi
 felvételi vizsgája
Január 22. Magyar Kultúra
 Napja ünnepség

Január 26. Félévi értesítők kiadása
Január 30. – Február 1. Szülői értekezletek
Február 9. Iskolai farsang
Március 13. Március 15-i emléktúra
 7. évfolyam
Március 14. Iskolai emlékműsor -
 Március 15.
Március 22. Víz Világnapja
Március 26. Fogadóóra
Március 28. – Április 7. Tavaszi szünet

A Csupafül Óvoda hírei

Az intézményünkben, már hagyománnyá vált, hogy október 
6. –án az óvodás gyermekek és felnőttek közösen kisétálnak a 
kopjafához és ott emlékezünk az aradi vértanúkra, azokra a hő-
sökre, akik az 1848-49-es forradalom és szabadságharc leverése 
után a kegyetlen megtorlás áldozatai voltak, akik önként vállal-
ták a halált nemzetünkért.

Az idei aradi vértanuk napja egy kicsit rendhagyóbb volt, mint 
az eddigi megemlékezések, egybe esett a Negyvennyolcasok te-
rének ünnepélyes átadásával. Hertel László polgármester úr fel-
kérésére, az ünnepi programot óvodás gyermekeink előadása is 
színesítette.   Az ünnepi műsorra egy játékfűzést állítottunk ösz-
sze, melynek kezdő dalát a Sződi Hagyományőrző Asszonykó-

Október 6-i megemlékezés

A fellépő katica csoportosok

Játék a diófák árnyékában
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rustól vettünk át, ezzel is fenntartva, továbbadva a népszokáso-
kat. A gyermekek közül többen vállalták a szereplést, ami szá-
mukra nem volt kötelező. Szívesen és örömmel vettek részt a 
próbákon, sétáltak le a helyszínre, ahová egy héten keresztül jár-
tunk próbálni. A próbák után nem maradhatott el a ˇjutalom”, 
kihasználva a község adta lehetőségeket játszótereztünk és a 
sportpályán futóversenyt rendeztünk.

A főpróba az ünnepélyes átadó délelőttjén történt, melyet az 
óvoda többi csoportja is megnézett. Majd elkövetkezett a várva, 
várt nap. A megemlékezés reggelén, a dísztéren fellépő gyerme-
kek megkapták az alkalomhoz illő ruhájukat és ebéd után haza-
mehettek az óvodából. Szép ruhába, felöltözve szüleikkel együtt 
érkeztek az átadó ünnepségre. Külön köszönet a hangosításért 
Kovacsik Károlynak és a koszorú készítésért Floch Imréné Györ-
gyikének, hiszen színvonalasabbá tették az óvodások megemlé-
kezését. 

 Megtisztelő volt intézményünk számára, hogy Rétvári Ben-
ce országgyűlési Képviselő úr az intézményvezetőnek és az óvo-

dapedagógusoknak személyesen gratulált a gyermekek felkészí-
téséhez és a színvonalas műsorhoz.

Varga Zoltánné
Óvodapedagógus

Méhecske csoport műsoraKosaras körhinta

Őszi vásár az óvodában

Az ünnepi műsor

Réparetekmogyoró interaktív  koncert

Szülői tánc

Pillangó csoport

Szuper buli



18 Sződiek Híradója – 2023. tél Oktatás - nevelés 

Vidám táncUgráló vár

Immár harmadik éve rendhagyó módon intézményünkben 
megrendezésre került az őszi vásár. Az óvodakezdést követően a 
néphagyományok kerülnek előtérbe: a szüreti időszak, a betaka-
rítás időszaka, vásározások, őszi vásárok, vidám vásári forgata-
gok.  A szülők és az óvoda dolgozói közösen, aktív közreműkö-
déssel   valósították meg ezt október 7-én, egy szombati napon. 
Az időjárás, a szép őszi napsütéssel kedvezően hatott a rendez-
vény sikerességére, melyben helyet kapott a népi játszóház kosa-
ras körhintával, ugráló vár, Réparetekmogyoró együttes gyerek 
koncertje és az aikidó bemutató. A programot a nagyobb (süni, 
pillangó, méhecske, katica) csoportos gyermekek rövid táncos 
műsora nyitotta meg. A műsorok résztvevőivé váltak a szülők is, 
hiszen a gyermekekkel közösen táncoltak és körjátékoztak. Ez-

után következett a szórakozás. A gyermekeket arcfestés, csillám 
tetoválás, lufihajtogatás várta, és ha valaki csinos frizurára vá-
gyott hajfonásra is jelentkezhetett. Lehetőség volt lángos, pala-
csinta, üdítő, kávé fogyasztására is. A vásári forgatagban, a gyer-
mekek által készített tárgyakat a szülők megvásárolhatták, ezzel 
is támogatva óvodánk alapítványát, amelynek működése lehető-
séget ad arra, hogy folyamosan szépüljön az intézményünk külső 
környezete. Szeretnénk megköszönni minden szülőnek, támoga-
tóinknak, a szülői közösségi tagoknak és az intézmény dolgozó-
inak az aktív munkáját, segítségét, mellyel hozzájárultak a sike-
res program megvalósításához.

Volentics Piroska
Óvodavezető-helyettes

Csupafül Közalapítvány

64700117-10004744   Takarék Bank Zrt.

Óvodás gyermekeink min-
den évben részt vesznek a Fa-

luházban – Buzogány Márta 
néni szervezésében és meghí-

vására érkező – előadók mű-
során. Mesebérlet keretében 
juthatnak az 5 – 7 éves gyer-
mekek, életkorukat figyelem-
be véve, színházi élmények-
hez. Október 12-én ezt most 
Ribizli bohóc verses – zenés, 
interaktív előadása biztosí-
totta számunkra. Az ismerős 
dalok nyújtották az „aha” él-
ményt, amire építve köny-
nyen motiválttá tette az elő-
adó a gyerekeket az új isme-
retek befogadására. A jól fel-
épített produkció elvarázsolta 
a gyerekeket és felnőtt kísé-
rőiket is. Még napokig hatá-
sa alatt voltak ovisaink ennek 
a műsornak, melyet beszélge-
tések kezdeményezésével, raj-

zolással, énekléssel próbál-
tak feldolgozni, továbbélni a 
mindennapokban. Izgatottan 
várjuk a második mesebérle-
ti előadást!
Vásárhelyiné Meggyes Edina

Óvodapedagógus

Vonatozás, Ribizli bohóccal

Ribizli bohóc

Mesebérlet előadás a Faluházban – Ribizli bohóccal 
„ A bohóc a barátod, mert megnevettet!”
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„Néha azért jusson eszedbe: az évek múlásával te is visz-
szaadogatod a díszeidet. Ám ha közben lélekben gyara-
podsz, nem érhet veszteség, mert e csinosságok vonzatai 
-mint a szeretet... –megmaradnak, felkavarhatatlanná 
mélyülnek, más értelmet nyernek, és kiderül, sosem a kül-
sőnek, hanem a teljes lényednek szóltak.”       Vavyan Fable

1991 óta, minden évben, október elején ünnepeljük az idő-
sek napját.  Óvodánkban már régóta hagyománnyá vált, hogy 
e jeles nap alkalmából meghívjuk nyugdíjas kollégáinkat, hogy 
az aktív dolgozók és az óvodás gyermekek köszöntővel tisztel-
jék meg őket. 

Ezen a napon fi gyelmünk kiemelten az idősekre irányul. 
Arra, hogy az idősebb embereket tisztelnünk kell. Tisztelnünk 
kell és nemcsak ezen a napon, hanem életünk minden nap-

ján. A tiszteletünk magában foglalja elfogadásukat, támogatá-
sukat, szeretetüket és az érzését annak, hogy értékeljük, szeret-
jük őket. Hiszen tudjuk azt, hogy amit az életben elértünk, azt 
egyrészt magunknak, másrészt a családba szüleinknek, nagy-
szüleinknek, munkahelyünkön idősebb kollégáinknak is kö-

szönhetjük. Munkánkat az elődök eredményeire építve végez-
zük. A mi életünk is akkor tekinthető értékesnek, ha az idő 
előrehaladtával saját utódainknak értékesebb világot, példát 
tudunk átadni. Mindennapi munkánkhoz az elődök nyújtotta 
mintából meríthetünk hitet, erőt, bátorságot, s ez szebbé és re-
ménytelibbé teszi életünk napjait. Sokat segítenek nekünk ta-
pasztalataik átadásával, véleményük, bölcsességük megosztásá-
val. Olyan korban élünk jelenleg is, ahol évek- évtizedek alatt 
hatalmas változások történtek. Ebben a rohamosan változó vi-
lágban mégis megpróbáltuk, megpróbálunk helyt állni és elfo-
gadni, alkalmazkodni a változásokhoz. Ez a kis történet is azt 
igazolja, hogy milyen rohamosan változik a világ.

Hány éves vagy nagyapa?

Egy este egy unoka a nagyapjával beszélgetett, egyszer csak 
hirtelen megkérdezte:

- Nagyapa, hány éves is vagy? A nagyapa így válaszolt: - 
Hadd gondolkozzam egy kicsit! A televízió, a gyermekbénulás 
elleni védőoltás, a fénymásoló gép, a kontaktlencse előtt szü-
lettem. Nem volt még radar, hitelkártya, lézersugár és penge-
korcsolya. Még nem találták fel a légkondicionálót, a moso-
gatógépet, a szárítógépet (a ruhát egyszerűen kitették szárad-
ni a friss levegőre). Az ember még nem lépett a Holdra, és nem 
léteztek sugárhajtású utasszállító repülőgépek. Nagyanyád és 
én összeházasodtunk és azután együtt éltünk, és minden csa-
ládban volt apuka és anyuka. 
Én a számítógép, a kétsza-
kos egyetemi képzés és a cso-
portterápia előtt születtem. 
Az emberek nem analizáltat-
ták magukat, legfeljebb ami-
kor az orvos vér- vagy vize-
letvizsgálatra küldte őket. 25 
éves koromig minden rendőrt 
és férfi t ‚uram’-nak szólítot-
tam, minden nőt pedig ‚asz-
szonyom’-nak vagy ‚kisasz-
szony’-nak. Párjuk a galam-
boknak és a nyulaknak volt, 
de nem az embereknek. Az 
én időmben, ha egy hölgy fel-
szállta az autóbuszra vagy a 
villamosra, a gyerekek és a fi atalok mindenki másnál hama-
rabb álltak fel, hogy átadják neki a helyüket, de ha állapotos 
volt, a helyére kísérték és – ha kellett - megváltották a jegyét 

és odavitték neki.A nő első-
ként lépett ki a liftből. Alá-
tolták a széket, hogy leülhes-
sen. Egy férfi  sosem üdvözölt 
úgy egy nőt, hogy ne állt vol-
na fel, ha éppen ült, kinyitot-
ta előtte az autó vagy bármi 
más ajtaját, és a férfi  segített 
neki levenni a kabátját. A mi 
életünket a tízparancsolat, a 
józan ész, az idősebbek és az 
érvényes törvények tisztele-
te szabályozta. Bennünket 
megtanítottak arra, hogy kü-
lönbséget tegyünk jó és rossz 
között, és hogy felelősek va-

gyunk tetteinkért és következ-

Konyhás lányaink

Óvodásaink egy kis meglepetés ajándékkal is kedveskedtek

Idősek napja az óvodában

Az ünnepeltek

Egy kis kötetlen beszélgetés

Vendégeink
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ményeikért. A komoly kap-
csolat azt jelentette, hogy jó-
ban voltunk unokatestvérek-
kel és barátokkal. Ismeret-
len volt a vezeték nélküli te-
lefon, a mobiltelefonról nem 
is beszélve. Sosem hallottunk 
sztereó zenéről, URH rádi-
óról, kazettákról, CD-ről, 
DVD-ről, számológépekről. 
A ‚notebook’ jegyzetfüzet 
volt. Az órákat naponta fel-
húzták. Semmi digitális nem 
létezett, sem órák, sem vilá-
gító számos kijelzők a háztar-
tási gépeken. Gépeknél tart-
va: nem voltak pénzkiadó au-
tomaták, se mikrohullámú sütők, se ébresztőórás rádiók. Hogy 
videomagnókról és videokamerákról ne is beszéljünk. Nem lé-
teztek azonnal előhívott színes fényképek. Csak fekete-fehér 
képek voltak, előhívásuk és másolásuk több mint 3 napig tar-
tott. Színes képek nem léteztek. Nem hallottunk Pizza Hut-

ról vagy McDonald’sról, se az instant kávéról, se a mesterséges 
édesítőkről. Az én időmben a fű olyasmit jelentett, amit nyír-
tak, nem szívtak. Mi voltunk az utolsó nemzedék, amely azt 
hitte, hogy egy asszonynak férjre van szüksége ahhoz, hogy 
gyereke legyen. És most mondd, szerinted hány éves vagyok! 
- Hát, nagyapó, biztosan több, mint 200! - felelt az unoka. - 
Nem, kedvesem, csak 60!

Futhatnak, szaladhatnak az évek, rohamosan fejlődhet a vi-
lág, történhet sok-sok változás, de az biztos, hogy régen, most 
és a jövőben is meg kell köszönnünk az idősebb generációnak, 
hogy segítettek, támogattak, utat mutattak nekünk.   Sarka-
di Sándor szavait idézve kívánom minden kedves nyugdíjas-
nak, szép korúnak, kapjanak ajándékként sok-sok vidámságot, 
békességet, fi gyelmet, szeretetet, megértést és tiszteletet csa-
ládjuktól, barátaiktól, ismerőseiktől. Legyenek derűsek és jó 
egészségben töltsék el a megérdemelt pihenés éveit. 

„Múlik az idő, őszre jár, de fénylik még a napsugár. aranyat 
szór és meleget, örüljenek az öregek. Az őszidő is szép lehet, kí-
vánunk hosszú életet. Maradjatok még itt velünk, jövőre újra 
eljövünk.”

Köncse Antalné
  óvodavezető

A köszöntő műsort bemutató méhecske és katica csoportos gyermekek

Az októberi vásári kaval-
kád programunk után a szü-
lői közösség tagjaival törté-
nő megbeszélés keretében el-
hangzott egy kérdés: Mi a 
következő terv az óvodában? 
Akkor még nem gondolkod-
tunk komolyabb udvar ren-
dezésben. A Duna-Dráva ce-
mentgyár képviselője megke-
resett kérdésével, hogy ter-
vezzük-e benyújtani a „Zöld 
megoldás pályázatot”. A te-
lefonbeszélgetést követően 
úgy döntöttünk újra meg-
próbáljuk, hátha most sike-
rül, és pozitív elbírású lesz a 
pályázati projekt, mely nagy 
mértékben számít a szülői, 
és a dolgozói közösség ösz-
szefogására és támogatására. 
Óvodánk 2021-ben elnyer-

te a zöld óvoda címet, melyet 
2024-ig birtokol. Ezt követő-
en már készülünk a megújító 
zöld óvoda pályázat elkészíté-
sére, hiszen a célunk a végle-
ges zöld óvoda cím elnyerése. 
A tevékenységeinkben, min-
dennapjainkban nagy hang-
súlyt fektetünk a környezet-
tudatos szemléletre. Ehhez a 
törekvésünkhöz jól kapcsoló-
dik udvaraink zöldebbé, ter-
mészetbarátabbá tétele, va-
lamint olyan irányú fejlesz-
tése, hogy óvodásaink a sza-
badban minél változatosabb 
játékos természetismereti te-
vékenységekben vehessenek 
részt. A pályázatban részlete-
sen megfogalmazott környe-
zetbarát fejlesztések tõbbek 
között fedett szabadtéri pa-

vilont, emelt fűszeres- gyógy-
növényes ágyásokat, rovarho-
telt, faölelő padokat és bel-
ső udvari ládákba telepíten-
dő növényzetet tartalmaz-
nak. A változatos, szemlélet-
formálásra is alkalmas fej-
lesztésekhez saját (komposzt, 
gyógynövények, farönkök), 
pályázati forrásokat, vala-
mint a szülői támogatásokat 
(faanyag, raklapok) egyaránt 
felhasználnánk. A szülők se-
gítőkészsége, támogatása hi-
hetetlen mértéket öltött. Már 
összegyűltek a magaságyá-
sokhoz szükséges raklapok, 
a kerti padok, asztalok alap-
anyagai, felajánlást kaptunk 
szögekre, facsavarokra, kész 
virágláda készítésre, alap-
anyagból virágládák összeál-

lítására, a padokat tartó rönk 
oszlopokra. A nyáron felál-
lított hinta köré farönkök-
ből egyensúlyozó utat alakí-
tottunk ki, melyhez felhasz-
náltuk az óvoda udvarán ki-
vágott, elpusztult fák törzse-
it, amihez szülői támogatás-
sal kaptunk még farönköket. 
Bízunk a benyújtott pályázat 
sikerességében, és az összefo-
gásban, hiszen a célunk, hogy 
ne csak tervezzünk, hanem a 
terveinket meg is valósítsuk. 
S ez a cél csak úgy valósítha-
tó meg, ha összefogunk érte, 
mint ahogy ez most tapasz-
talható az óvodában.      

Balog Ágnes
óvodapedagógus

Udvar rendezés, fejlesztés az óvodában

Örömteli találkozás
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Intézményünkben minden 
évben izgalommal teli vá-
rakozás előzi meg az adven-
ti időszakot. Ez az időszak, 
amikor ünnepek, hagyomá-
nyok váltják egymást, min-
den nap átélnek valami cso-
dát óvodásaink.  Az első fon-

tos esemény a Mikulás várás. 
A gyerekek versekkel, éne-
kekkel készülnek, amivel kö-
szöntik Mikulás apót.  De-
cember 1.-től-december 8-ig 
kiemelkedő esemény a Mi-
kulás várás, amikor délutá-
nonként minden csoport 
külön-külön egy-egy dél-
után, gyermekek szülők kö-
zösen várják a Mikulás érke-
zését a hangulatosan feldíszí-
tett tornateremben. A varázs-
latos téli falu mellett helyet 
kap a gyermekek által, készí-
tett karácsonyi dísz, melyet 
a szülők jelképes összegért 
megvásárolhatnak, támogat-
va intézményünket, hiszen 

ezeket a szülői támogatáso-
kat gyermekeinkre fordítjuk, 
szépítve óvodai környezetü-
ket.   Az apróságok számára 
ez nem csupán a játékról és az 
ajándékozásról szól, hanem 
ez által a közösség összetar-
tó erejét is megtapasztalhat-

ják. A Mikulással való talál-
kozást megelőzte egy megle-
petés, az óvónői bábcsoport 
előadása. Mikulás az erdő-
ben  című darabot adták elő. 
A gyerekek és a szülők érdek-
lődve tekintették meg az elő-
adást. Fel sem ocsúdhattak a 
mesevilágból, már meg is  ér-
kezett a Mikulás. Szeretettel 
köszöntötte az egybegyűlte-
ket, ők is üdvözölték őt. Ked-
vesen kiosztotta az Önkor-
mányzat jóvoltából a szép, 
piros csomagokat, melyek 
tele voltak finomsággal. Volt 
olyan gyermek, aki megszep-
pent, bátortalan volt, de álta-
lában bátran közelítettek Mi-

kulás bácsi felé. Szépen éne-
keltek, verset mondtak a tisz-
teletére. Örömmel hallgat-
ta a csengő gyerekhango-
kat. Ekkor még egy megle-
petés következett. Egy Du-
nakeszi vállalkozó felajánlott 
minden gyermek részére egy 
szép adventi kalendáriumot. 
Azt is örömmel vették át, ön-
feledten nézegették. Gyerme-
kek és szülők a dajka nénik fi-
nom teáját kortyolgatva, sós, 
édes csemegéket fogyasztva 
beszélgettek, többször meg-
csodálták a karácsonyi falut, 
gyönyörködtek gyermekeink 

egyedi, szép munkájában. 
Ünnepeink, hagyományaink 
minden évben megmutatják, 
hogy a szeretet és az összetar-
tozás ereje mennyire fontos a 
gyermekek életében. Az apró-

ságok mosolya, az izgalom és 
az áhítat mind- mind olyan  
pillanat, amelyek örökre a 
szívükben maradnak. Az 
idei Mikulás várás minden 
résztvevő számára felejthe-
tetlen élményt nyújtott. Lát-
tuk, ahogy a gyerekek bol-
dogan indultak haza, a szü-
lők büszkén, örömmel néz-
ték őket. Éreztük, hogy ez a 
nyílt nap sokkal több, mint 
egy rendezvény – ez egy va-
rázslatos pillanat, amely élet-
re szóló emlékeket teremt az 
óvodások és szüleik számá-
ra.  Egy varázslatos pillanat, 

amely életre szóló emlékeket 
teremt az óvodások és szüle-
ik számára.

Bódi Olívia Viktória és 
Mikó Gáborné

Óvodapedagógusok

Mikulás várás az óvodában

Ajándékozás

Csiga csoportos gyermekek a Mikulással

Mikulás köszöntése

Mikulás délután, csiga csoport
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Amikor egy gyermek mo-
solyog, egy kicsit helyére 
zökken a világ, az ő örömé-
ből pedig a nyitott szívű fel-
nőtt is meríthet. Ez az érzés 
járt át, amikor az óvodai Mi-
kulás-ünnepségen az ölem-
ben ülő kisfiam arcát figyel-
tem. Az advent csodálatos, 
misztériumokkal teli idő-
szak, ami nem csak a gye-
rekeknek izgalmas, hanem 
azoknak a „nagyoknak” is, 
akik hajlandók kicsit fél-
re tenni a felnőttlét gőg-
jét és mernek egy kicsit me-
gint gyerekek lenni. A Csu-
pafül Óvodában ehhez ráa-
dásul minden adott volt: az 

óvoda munkatársai és a szü-
lők összefogásából felépült 
karácsonyi falu, aminek rész-
leteit sokáig nézegettük, a 
szépen kialakított díszletek, 
amelyek megteremtették az 
ünnepi hangulatot és a mű-
sor, amely a profi bábjátszást 
idézte meg az óvodai torna-
teremben.

Merthogy az óvónénik kü-
lön műsorral készültek Szent 
Miklós ünnepére, hogy örö-
met szerezzenek kicsiknek és 
nagyoknak: a bábelőadásba 
pedig úgy belefeledkeztek a 
gyerekek, hogy egy egy perc 
erejéig talán el is felejtet-
ték, hogy nem csak az erdő 

kis lakói várják a Mikulást, 
de perceken belül betoppan 
hozzájuk is. A kedves törté-
net a jóságra és az ajándéko-
zás legfontosabb aspektusá-
ra tanított; arra, hogy az iga-
zán szép ajándékot nem le-
het, de nem is kell becsoma-
golni, mert az a szív ajándé-
ka. Az előadás végén csak 
azért maradt el az egyébként 
megérdemelt tapsvihar, mert 
a paraván mögül előlépett a 
várva várt vendég, a Miku-
lás, s az izgatottság a tető-
fokára hágott. A dalolás és 
versmondás után a gyerekek 
lelkesen szaladtak oda hozzá 
és ki ki megkapta gazdagon 

összeállított ajándékcsomag-
ját, hogy aztán a szülő ölé-
be visszatérve vizsgálja meg, 
mi mindent kapott ajándék-
ba. A türelmes Mikulás köré 
csoportképre gyűltek össze 
a gyerekek, a búcsúzás után 
pedig tovább folytatódott az 
ajándékozás: egy nagylelkű 
apuka és vállalkozás jóvoltá-
ból mindenkinek jutott egy 
adventi naptár is. 

Az óvodai Mikulás-ünnep-
ség szép kezdete volt az ad-
venti időszaknak, az óvónők 
áldozatos munkájáért pedig 
őszintén hálásak vagyunk!

Vágvölgyi Gergely
szülő

Az idei tanévben a méhecs-
ke és a katica csoportba járó 
gyermekek tanköteles korba 
lépnek, 2024 augusztus 31-i 
betöltik 6. életévüket.  Intéz-

ményünkben, óvodapedagó-
gusaink által kidolgozott ké-
pességszintmérő feladatsor se-
gítségével, egyénileg minden 
egyes gyermeknél megvizsgál-

juk a gyermekek képességeit, 
megfelelnek-e az iskolaérett-
ség kritériumainak. 

A játékos feladatsor elvég-
zése során  az általános tájé-

kozottságot (gyermek alapa-
datainak ismerete), a beszéd-
készséget, névutók használa-
tát, finommotorikus képessé-
geket, szem-kéz koordinációt, 

Intézményünk nagy hangsúlyt fektet az egészséges életmódra, 
mozgásfejlesztésre. Ennek egyik lehetősége, az óvodánkban már 
évek óta elérhető Bozsik foglalkozás, melyet rendszeresen tar-
tunk a gyerekeknek. Szeren-
csére sokan részt vesznek ezen 
velünk, és az a tapasztalatunk, 
hogy szeretik is a játékokat 

az ott lévők. A Bozsik tornák 
annyiban térnek el ezektől a 
foglalkozásoktól, hogy ilyen-
kor az MLSZ szervezésében, 
az óvodás korosztályt jól ismerő és rendszeresen tanító, edző ér-
kezik hozzánk. November 7-én Kerim bácsi vezetésével folytak 
a teremfociedzések, óvodánk tornatermében. Nagy hatással volt 
ez a nap a lelkes „focisainkra”. Megerősítette eddigi munkán-
kat, lelkesedést adott a még bizonytalankodóknak. Még napo-

kig hallgattuk tőlük, hogy alig várják a következő foglalkozáso-
kat és a téli időszakban esedékes, újabb Bozsik tornát! Ez a nap 
egy nagyon fontos üzenetet értetett meg a gyerekekkel:

„A foci csapatjáték, nem pedig egyszemélyes. Csapatként győ-
zünk, és minden játékos jobb egy igazi csapat részeként.”

(Fernando Torres)
Vásárhelyiné Meggyes Edina

Sportcsoportvezető

Mikulás várás a csiga csoportban

Bozsik torna

Iskolaérettségi mérés a Méhecske és Katica csoportban

Foci bajnokság

Meghallgatjuk a szabályokat
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A Sződi Karitász csoport és 
az óvoda hosszú évek óta szo-
ros kapcsolatot tart fenn egy-
mással. Erzsébet nap után, 
mint minden évben tartós 
élelmiszergyűjtést szervezünk 
intézményünkben, segítve ez-
zel a karitász csoport tagja-
inak tevékenységét, hiszen 
vannak a községben időseb-
bek, nehezebb körülmények 
között élő családok, akiknek 
az adomány mellett egy ked-
ves beszélgetés, pár jó szó is 

szebbé teheti az ünnepeket, 
melyet a csoport tagjaitól kap-
hatnak meg. Az ünnepi napok 
szebbé tételéhez hozzájárul-
tak az óvodás gyermekek szü-
lei is, élelmiszer felajánlásuk-
kal. Köszönjük minden ked-
ves szülőnek, hogy ilyen for-
mában is támogatták, segítet-
ték itt Sződön, a karitász cso-
port munkáját.

 Köncse Antalné
óvodavezető

Karácsony ünnepén
Karácsony ünnepén az a kívánságom,
repülni szeretnék angyali szárnyakon,
a teremtett világot körberepülni,
mindegyik emberhez a jó hírt elvinni.
Emberek, emberek, békességet nektek,
csodálatos nap ez, Megváltó született,
barmok, bárányok közt, kicsiny istállóban,
Betlehem városban, állatok jászlában.
Ott született meg a Királyok királya,
mert e nagy városnak nem akadt egy háza,
zárt ajtókra talált a kopogtatása,
a nyüzsgő városnak akkor más volt dolga.
Vajon most eljut e hozzánk a kopogás,
mert bizony most is nagy a nyüzsgés és forgás,
rohanás, vásárlás, s talán szeretetből?
Vagy egyszer egy évben csak kötelességből?
Emberek, emberek, békességet nektek,
angyali szárnyakon én nem repülhetek,
de könyörgő szívvel írom ezt a verset,
induljatok el, a jászol elé gyertek.
Térdeljetek le ott, s hálát rebegjetek,
az Isteni-gyermekben gyönyörködjetek,
örömmel nyissátok szívetek ajtaját,
s fogadjátok karácsony drága Ajándékát,
a Megváltás Bárányát.

rövid-hosszú távú memóriát, 
sorrendiséget, számlálási ké-
pességet, iránykövetést-irány-
tartást, azonosság-különbség 
tételt, feladattudat-tartás ké-
pességeit figyeljük meg. A fel-
sorolt alapképességek meglé-
te biztosítja a zökkenőmentes 
iskolakezdést és az örömteli 
írás-olvasástanulást.

A felmérés az óvodapedagó-
gusnak és a szülőnek is tám-
pontul szolgál, mert segítséget 
nyújt a továbbiakban a gyer-
mekek egyéni képességeinek 
feltárásában és a fejlesztésük 
elősegítésében.

 Az óvodapedagógus az is-
kolaérettségi teszt eredményét 
összegezve, fogadóóra kerete-
in belül tájékoztatja a szülőket 
a gyermek fejlettségi szintjéről. 
Az esetleges részképességek hi-
ányosságára közösen együtt-
működve keresünk meg a leg-
megfelelőbb megoldást. 

Indokolt esetben a gyer-
mek, a szülő kérelmére és az 
Oktatási Hivatal, támogató 
döntése alapján további egy 
évig óvodai nevelésben része-
sülhet. 

További egy év óvodai ne-
velés kérelmének menete:

A gyermek 6. életévének be-
töltése után a tankötelezett-
ség megkezdésének halasz-
tását kizárólag egy alkalom-
mal és egy nevelési évre le-
het kérelmezni. Szakértői vé-
lemény hiányában, ameny-
nyiben a szülő szeretné, hogy 
gyermeke még egy évig óvo-
dai ellátásban részesüljön, ak-
kor a szülőnek kérelmet szük-
séges benyújtania az Oktatási 
Hivatalhoz a törvényi határ-
időn belül, vagyis legkésőbb 
január 18-a éjfélig. A Hivatal 
a döntését a szülővel határo-
zat formájában közli, a hatá-

rozat és a Szakértői Bizottság 
szakértői véleménye egyaránt 
kötelező érvényű. Amennyi-
ben a Hivatal helyt ad a szülő 
kérelmének - a gyermek eseté-
ben az óvodában maradásra – 
az érintett gyermek egy tanév-
vel később válik tankötelessé. 
Ez azt jelenti, hogy a gyermek 
még egy nevelési évig kötelező 
módon óvodai ellátásban fog 
részesülni.

Volentics Piroska és
Varga Zoltánné 

Óvodapedagógusok 

„Sokan vannak a világban, akik egy darabka kenyérre éheznek,
de még többen olyanok, akik csak egy kis szeretetre.”
(Teréz anya)

Tartós élelmiszergyűjtés az óvodában
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Ábrányi Emil (ifj.)

Harczolni, győzni van sokféle tábor,
De legdicsőbb a szellem tábora.
Van fegyver is száz, hódításra képes,
De túltesz rajtuk a betűk sora.
Fegyver nyomában átok és sötétség,
Szurony nyomában vér-tenger fakad,
De a betűcskék napként tündökölnek
S újjá teremtik a világokat.

Csuda érdekes rendezvénynek adott otthont a sződi könyvtár. Imreh Anett 
egy felejthetetlen előadást tartott az író-olvasó találkozón. Akiket érdekelt ez a 
csodás út, azok most választ kaptak minden kérdésükre, Ezt írják a könyvről:

„Ez az Út nem gyötrelmes felismerésekkel teli kínlódós, szenvedéssel teli 
zarándoklat, hanem egy vidám, laza, jókedvű vándorlás, amelynek minden 
mondatából sugárzik az életöröm, a lelkesedés, tele van a spanyol táj és az em-
berek szeretetével. 

Egy szórakoztató és érzelmes, kalandokkal teli naplót tartasz a kezedben, 
amelyet átsző a fanyar humor és minden lapja csurig van itatva féktelen opti-
mizmussal, hálával. 

A könyvet olvasva Te is belecsöppenhetsz a zarándokok laza, könnyed, segí-
tő közösségébe, egy, az itthonitól teljesen más világba, tanulhatsz újfajta elő-
ítéletektől, megfelelési kényszertől mentes szemléletet, gondolkodást.”

Köszönjük az előadást!

Könyvtári hírek, könyvtári programok, rendezvények

Könyvtári hírek, könyvtári programok
A sződi könyvtárnak facebook oldala van, kérem tisztelet-

tel, hogy csatlakozzanak.
A látogatók körében a sződi könyvtár a digitális korban sem 

veszít vonzerejéből. Kellemes, kommunikatív, vonzó hely. Lát-
hatóan jól érzi magát benne mindenki, fiatalok, idősebbek 
egyaránt. Munkára és pihenésre is alkalmas hely, kényelmes 
kanapén, babzsákokon lehet tanulgatni, olvasgatni.

Könyvtári programok, rendezvények
Szeptember 22.-Jó lesz! El Camino kicsit másképp

A szerző, az ominózis  hátizsákról tart beszámolót

El Camino

Imreh Anett Camino története
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Örömmel üdvözöltük a sok-sok nézőt ezen a kedves külsős gyermekelőadáson. Jó volt látni a fa-
luházban a népes közönséget, Mazsola és Tádé kalandjaiba feledkezve, köszönjük szépen!

Olyasféle ez a könyv, mint a régi fü-
ves könyvek, amelyek egyszerű példák-
kal akartak felelni a kérdésekre, mit is 
kell tenni, ha valakinek a szíve fáj, vagy 

elhagyta Isten. Nem eszmékről és hősök-
ről beszél, hanem arról, aminek köze van 
az emberhez. Írója tanulva akarja tanítani 
embertársait, tanulva a régiektől, a köny-
vekből, azokon keresztül az emberi szív-
ből, az égi jelekből. Elemi ismereteket kí-

ván közvetíteni ez emberi élet alapiga-
zságait illetően. Márai Sándor 1943-ban 
írott művét Epiktétosznak, kedves Mar-
cus Aureliusának, Montaigne-nak és va-
lamennyi sztoikusnak ajánlja, akiktől a 
hatalomról, a jókedvről, a félelemmentes 
életről tanult.

Kellemes hangulatú estként indult és 
a színházszerető sződi közönségnek kö-
szönhetően, gyönyorűen zárult ez a szín-
ázi este. 

Márai életútja az egyik legkülönösebb 
a 20.századi magyar írók között. Már az 
1930-as években korának legismertebb és 
legelismertebb írói közé tartozott, a Hor-
thy-rendszer és a szélsőjobboldal legna-
gyobb kritikusai között tartották számon. 
Amikor 1948-ban elhagyta hazáját, tuda-
tosan és következetesen kiiktatták műveit 
a hazai irodalmi életből. Ez elsősorban an-
nak tudható be, hogy a jobboldal mellett 

a baloldal szélsőséges megnyilvánulásait is 
hevesen kritizálta. Ugyanis Márai a klasz-
szikus polgári eszményeknél értékeseb-
bet nem talált, így kötelességének tartot-
ta, hogy ezeknek adjon hangot műveiben.

Faluházi programok, rendezvények
Szeptember 23, 16 óra
Ametist bábszínház, Mazsola és Tádé gyermekelőadás

Szeptember 29, Márai: Füveskönyv, színházi előadás

Büszke vagyok minden gye-
rekre és felnőttre a népmese napi 
jelenlétért, szereplésért. Nem 
kétséges, hogy ezután minden 
évben megünnepeljük e jeles 
napot. Jókedvünket már csak a 
két nagyszerű zsűritag: Kovács 
Éva gyermekszínjátszó rende-
ző, drámapedagógus és Kis Ti-
bor rendező hozzáértő útravalói 
és a könyvtár különleges aurája 
nyújtotta. Utólag is gratulálok 
minden résztvevőnek és minden 
felkészítőnek.

A zsűriben Kovács Éva
és Kis Tibor De jó, hogy van kinek mesélni

De jó, hogy van kinek mesélni

Előadás előtti „izgalom”

„Akarsz-e játszani mindent mi élet?”

Pelsőczy László színművészKöszönet

ERZSÉBET KIRÁLYNÉ SZÍNHÁZ 

Sződi faluház- színházterem 
2023.szeptember 29., péntek 18:00 

         MÁRAI SÁNDOR: FÜVESKÖNYV 

 

BUZOGÁNY MÁRTA ÉS PELSŐCZY LÁSZLÓ 
MÁRAI KÖLTŐI MÓDON MEGÍRT 

ÉLETTANÁCSAINAK GYŰJTEMÉNYE AZ 
EMBERRŐL, HAZÁRÓL, SORSRÓL, MŰVÉSZETRŐL, 

A FÉRFI ÉS NŐ KAPCSOLATÁRÓL. AZ 
ELŐADÁSBAN A MÁRAI FÖLDRÉSZ TÖKÉLETESEN 

MEGJELENIK ELŐTTÜNK. 
Belépőjegy ára: 2500,-Ft. Jegyinfó: Buzogány Márta:30/8650976, 

marta.buzogany@gmail.com 

Szeptember 30-A 
Magyar Népmese Napja
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Nehéz nekem elfogultság nélkül írni erről a rendezvényről, hi-
szen székely embernek születtem, erősen ragaszkodom az identi-
tásomhoz. Éppen ezért azokról a kedvesekről írok, akik segítet-
ték ennek a rendezvénynek a családias, emberséges voltát, sikerét. 
Köszönöm Kopacz Nimród, sződi óvodásnak a versecskét, Puskás 
Szilveszernek és Prekopa Józsefnek a nagyszerű beszélgetést, An-
tal Éduának és Horváth Viktornak a csodás táncot, a Fix-Stimm 
együttesnek a tehetséges zenét, Sorbán Rozikának a sok segítséget 
és Plájás Leventének, aki a technikában volt segítségemre. Remé-

Szokásosan és szeretettel ünnepeljük 
évről évre a sződi időseket. Örülünk, 
hogy vannak, hogy köztünk, velünk van-
nak. Minden alkalommal műsorral és fi-
nom étellel-itallal készülünk. Beszélge-
tünk, nevetünk, sírunk és ami a legfőbb, 
együtt vagyunk. A rendezvény elején fel-
olvastam egy verset, ez most itt közzé te-
szem, hogy sokan olvashassák, azok is, 
akik valamilyen okból kifolyóleg nem 
tudtak eljönni.

Aranyosi Ervin: Sose hagyd el magad!
Hej, de sokan sírnak, hogy megöregedtek,
hogy nehezen mozgók, fáradtabbak lettek.
Pedig ez nagy dolog, hosszú létet élni,
sok régi kalandot, újakra cserélni.
Persze, az embernek, gyakran fáj a teste,
nyűgös, lassan jön el számára az este.
Kár, hogy a vágyait hagyja kialudni,
pedig jó lett volna, ennyi mindent tudni!
Csakhogy a figyelem iránya változott,
s amit egykor talán álmokra áldozott,
az most fájdalmakra, testi betegségre,
s hogy az pont attól van, nem is veszi észre.
Hiszen, ha figyelme, a rosszra irányul,
még több rosszat vonzhat, s az élet silányul.
A panaszkodással és a kesergéssel,
fájdalmat, kórságot a szívedbe vésel.
Pedig van már időd magadra figyelni,
bölcsen gondolkodni, új utakra lelni,
csak az öregségért hálásnak kell lenned,
és a régi szikra újra gyúlhat benned.
Hiszen akad olyan, mit még te sem láttál,
amit fiatalon sohasem próbáltál,
Amire az idő, akkor nem volt elég,
mikor csalogatón tették egykor eléd.
Most a régi vágyat le kéne porolni,
írj hát bakancslistát, kezdjed felsorolni,
mi az, amit régen, úgy szerettél volna,
aztán fogj csak neki, valósítsd meg sorban.
A kifogásokat ne keresd, sőt, vesd el,
vágyaidnak sorát soha ne temesd el!
Amíg élsz és mozog a kezed, a lábad,
keress örömöket, teljesítsd be vágyad.
Nyisd, hát ki az ajtót, mi rabbá tett téged,
enged ki rab lelked, vár reád az élet!
Okkal éltél eddig, s nem, hogy beteg legyél,
hanem örülj, szeress, alkoss, csodát tegyél!

Valósítsd meg álmod, vagy segíts másoknak,
kik negatív hittől folyton nyomorognak!
Mutasd meg, hogy lehet örülni, nevetni,
panaszkodó létet magadról levetni.
Sose hagyd el magad, járd az utad végig,
ne félj, hogy a lábad, lekopik majd térdig!
Élvezd az életet, s ne károgj, mint varjak!
– Szélként jöttem ide, hogy nagy port
kavarjak!
Hogy, ami nem tetszik, azon én javítsak,
jövő nemzedéket új hitre tanítsak!
A zokszót, a panaszt, a földbe tapossam,
hogy a lelkem vásznát szép, tisztára mossam.
Ami berágódott, meg kell olajozni,
lelked a pokolból vissza kéne hozni!

Rájönni, hogy sírod eddig magad ástad,
esélyt kéne adnod a feltámadásnak!
Hát ne hagyd el magad, mutass másnak
példát,
s mire régen vágytál, azt a mában éld át!
Meglátod, ha végre szeretet vezérel,
Isten is támogat, mind a két kezével!
Hiszen mit veszthetnél, ha tennéd a dolgod?
Mi szeretnél lenni, szomorú, vagy boldog?
Nyisd ki azt az ajtót, mit magadra csuktál,
s engedd létrehozni, amit szíved diktál.
Élőn haldokolni többé sohasem kell,
a szép földi létbe élni jön az ember!
Teremts szeretettel, holnap váró vággyal,
gazdagodj az élő, csodaszép világgal.

A 80’as években már lehetővé válhatott volna munkáinak ha-
zai kiadása, de ő megfogadta, hogy amíg Magyarországon meg-
szálló csapatok tartózkodnak, s nem lesz demokratikus válasz-
tás, addig semminek a kiadásához és előadásához nem járul 

hozzá. Életműsorozatának újra kiadása halála után,  indult el. 
Ugyanebben az évben posztumusz Kossuth-díjjal ismerték el.

Köszönet a gyönyörú nézőtérért, köszönet a tapsokért!

November 19, Idősek napja

Együtt

Jó nóta, jó kedv

Bozsó József színművész

BarátokBarátok

Nem csak a húszéveseké a világ

November 24-Sződi Székely nap
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lem nem hagytam ki senkit sem. Köszönöm szépen, hogy jöttetek, 
jól éreztétek magatokat. Isten áldjon benneteket!

Szélyes Sándor
SZÉKELY KARÁCSONY
Hóba temetkezett csíki havasokon,
Áron - egymagában - fenn a Madarason.
- Uram, - fohászkodik - Fiad megszületett,
Karácsony este van...Hogyha megteheted,
Te, aki rendezed ezt a nagyvilágot,
Jutass nekünk is egy kicsi boldogságot.
- Hallottalak, Áron, de nem mondtad kinek?
- A népemnek, Uram, szegény székelyeknek.
Az Úr kicsit hallgat, majd így szól: Te Áron!
Jókedvemben kaptál...legyen úgy...nem bánom.
De még mielőtt a kérést teljesítem,
Valamit meg kéne magyarázni nekem:
Én a székelyekről hallottam eleget,
Mondtak már rólatok hideget, meleget...
Tudom - hívők vagytok -, sokat imádkoztok,
De szidásomban is világelsők vagytok.
Hallom, magatokat székelynek valljátok,
S kiválasztott népem neveit hordjátok:
Áron, Ábel, Mózes, Dániel és Dávid,
Az egész Biblia - vissza Ábrahámig...
Ha jól meggondolom, szinte már úgy vélem,
Hogy Csicsó - Názáreth, s Ditró - Jeruzsálem.
Aztán - ha jól értem - magyar a beszéded,
S mégis a székelyek boldogságát kéred...
Miféle náció, ha a nyelve magyar?
- Ó, Uram, - szólt Áron - a székely is magyar,
Csak egy kicsivel több. Igaz, hogy nem sokkal,
De több! Legalább úgy három vagy négy fokkal.
Ott állt a sok fenyő keményen, vigyázzban,
Gyertyák pislákoltak ezer csíki házban,
Megkondult Csíksomlyó máriás harangja,
S szelíd korholással szólott az Úr hangja:
- Jól van, Áron fiam, és most tartsunk rendet:
Ez a „kicsivel több” megmagyaráz mindent.
Én megértettelek, és most érts meg te is:
Kicsivel ezért több a szenvedésetek is.

Annyi mindent kéne még 
elmondanom

Ez a tánc a legényeké, nem a 
házas embereké

Történjen bármi....

Milyen jó, hogy itt vagyunk

Egyy vérből vagyunk
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Alapítványunk az idei évben is igyekezett segítséget nyújtani és 
kielégíteni azokat az igényeket, kéréseket, melyek az iskola részé-
ről megfogalmazódtak az elmúlt időszak során. Egyik legjelentő-
sebb eredményünk, hogy a nyár folyamán elkészülhetett az iskola 
udvarán az a kerékpártároló, mely már régóta a terveink közt sze-
repelt. Az anyagköltséget az alapítvány finanszírozta, a kivitelezés 
pedig Sződ Község Önkormányzatának köszönhető. A beruházás 
eredménye, hogy fedett helyen tudják tárolni a tanulók és a dol-
gozók kerékpárjaikat, rollereiket. Ez talán ösztönző lehet arra vo-
natkozóan, hogy jó időben ne autóval jöjjenek iskolába, ami hoz-
zájárulhat a reggeli csúcsforgalom csökkentéséhez és kismérték-
ben a környezetszennyezés mérsékléséhez is. A kerékpártároló tel-
jes anyagköltsége 725.000 Ft volt.

Az előző éveknek megfelelően idén is támogattuk az iskolai 
gyereknapot, ezen belül is az Utazó Planetárium program finan-
szírozását vállaltuk, mindösszesen 148.560 Ft. értékben. A plane-
táriumnak nagy sikere volt, nem először jártak már iskolánkban 
és várható, hogy a későbbiekben is része lesz a gyereknapi rendez-
vénynek. Ahogy azt a korábbi években tettük, idén is minden év-
folyamban normatív módon támogattuk az osztálykiránduláso-
kat, erre mindösszesen 634.000 Ft-ot biztosítottunk. Ezen felül 
támogatást kaptak azok a tanulók is, akik a különböző tanulmá-
nyi versenyeken értek el kiemelkedő eredményt. Őket az iskola 
egy külön programmal jutalmazta, szabadulószobába vitték őket, 
ehhez az alapítványtól 76.000 Ft összegű támogatást kértek.

Aktuálisan az adventi vásár megszervezésének támogatását kér-
te az iskola, ehhez 130.000 Ft-ot biztosítottunk.

A fenti kiadások ellenére is vannak tartalékaink, jelenleg 
1.600.000 Ft van az alapítvány számláján, mely annak is köszön-
hető, hogy az idei évben rekord nagyságú bevétel folyt be az 1%-
os felajánlásokból. 2023. szeptemberében 481.891 Ft-ot utalt át a 
NAV folyószámlánkra. Ezúton is szeretnénk megköszönni a fel-
ajánlásokat, mely nélkül nem tudnánk hatékonyan támogatni az 
iskolában folyó oktatási, nevelési munkát.

Mivel bővült az iskola létszáma, ezáltal az osztályok, illetve a 
tantermek száma is emelkedett, így szükségessé vált, hogy újabb 
okostelevíziókat szerezzünk be azokba a felsőbb évfolyamokba, 
ahol ezek az eszközök nem állnak rendelkezésre. A korábban vá-
sárolt okostelevíziókat a pedagógusok előszeretettel használják a 
tanórák során, nagyon hatékony szemléltető és oktatási eszközök-
nek bizonyulnak. A beszerzésekről az alapítvány tervezetten a kö-
vetkező kuratóriumi ülésen fog dönteni.

Ahhoz, hogy alapítványunk eredményesen tudjon működni, 
szükséges támogatóink (szülők, iskola dolgozói, önkormányzat, 
cégek, szervezetek) segítsége, valamint a kuratórium és a felügye-
lőbizottság tagjainak áldozatos munkája is, így ezúton szeretnénk 
megköszönni segítségüket és bízunk benne, hogy a továbbiakban 
is számíthatunk rájuk. 

Ezúton szeretnénk a Sződ Község Iskolai Oktatásáért Közala-
pítvány nevében áldott, békés karácsonyt és sikerekben gazdag 
boldog új évet kívánni.

Juhász Sándor
Sződ Község Iskola Oktatásáért Közalapítvány

kuratóriumi elnök

A Sződ Község Iskolai 
Oktatásáért Közalapítvány hírei

Cím:
2134 Sződ,  Dózsa György út 100.

Vezető: Buzogány Márta színművész, művelődésszervező,
könyvtáros

Telefon: 06 30 530 3833
E-mail: faluhaz@szod.hu
Könyvtári nyitva tartás: 

Hétfő: 14.00-18.00
Kedd: 10.00-16.00

Csütörtök: 11-00-16.00
 

Szolgáltatások
Faluházunk nemcsak programokkal várja a betérőket,  

hanem egyéb szolgáltatásokkal is állunk rendelkezésükre:
Könyvtári időben ingyenes internetezési lehetőséget  

biztosítunk vendégeink számára.
Terembérlet

A Faluház szép kialakítású, új termei bérelhetőek, amelynek 
egyeztetésében Buzogány Márta szívesen áll rendelkezésükre.

• Színházterem: 6720Ft/óra

• Emeleti klub terem:5.550ft/óra

A Faluház elérhetőségei

Sződ Község Iskolai 
Oktatásáért Közalapítvány

adószám: 
18684072-1-13
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Teljeskörű temetkezési szolgáltatás

2134 Sződ, II. János Pál pápa tér 8.
E l k ö l t ö z t ü n k

Temető parkoló mellé
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• Az FC SZŐD felnőtt labdarúgó csapata a 3. helyen zárta a 
2023/24 évad IV. osztályú felnőttbajnokság, Északkeleti csoport 
őszi fordulóját. Tavasszal folytatják a harcot a dobogóért. A klub 
megtartotta az őszi értékelését is. Tarkó Miklós elnök köszön-
tő beszédében megemlítette az utánpótlás fontosságát, valamint, 
ha a felnőtt csapat is valamivel jobban feltud készülni a mérkő-
zésekre, meglehet a feljutás! 

• Kalauz Csaba is segíti a felnőtt és az öregfiúk csapatot, masz-
szőrként felkészíti a játékosokat a mérkőzésre, valamint a sérülé-
sek kezelésében is nagy segítséget nyújt. 

• A vezetőedző, Molnár László kiemelte a csapat felé való loja-
litást. Voltak hullámvölgyek de amit tudott megtett a keret. Az 
első helyezett Kartal csapatától az igen nagy arányú vereségből is 
tudtunk építkezni, mivel csak a mi csapatunk tudott 3 gólt rúg-
ni nekik. Volt hogy mi is sokat lőttünk más ellenfél kapujába, 
de ezeket leszámítva van lehetőség egy éremmel zárni az évadot, 
terveink szerint egy ezüsttel. 

• Az öregfiúk sem tétlenkedtek, ők is megtették a tőlük telhe-
tőt. A 2024/24 év Öregfiú-bajnokság Nyugati csoport 9. fordu-

lója után a 4. Helyen állnak. Ez a csoport kicsit idegen volt idén 
mivel a Duna túlparti csapataival is megkellett küzdeni. Az aka-
dály megugorható volt, és a sötétedés miatt is megtudták olda-
ni a játékosok a korai kezdésre való eljutást is. Pozitívan értékelte 
ezt az őszi idényt Fenyvesi Boldizsár, az öregfiúk csapat irányí-
tója. Fontosnak tartotta a csapatszellemet és a jó társaságot, mi-
vel ez a csapat erről szól. 

• Várjuk hogy a Pest Vármegyei Labdarúgó szövetség meg-
küldje a bajnokságok sorsolásait. Mi azonnal közzétesszük a kö-
zösségi oldalunkon, hogy a szurkolóink velünk tudjanak tartani. 

• Az utánpótlás csapatunknál is történtek nyáron változások. 
A csapat létszáma megduplázódott, a falunapi bemutatkozásnak 
köszönhetően. Így a 2024-es évben több korosztállyal tudunk 
majd részt venni a Bozsik labdarúgó tornákon. Mivel a létszám 
megnövekedett szükség volt erősítésre az edzői stábban. Fontos 
szempont volt az hogy helybéli emberekkel dolgozhassunk. A 
munkát így szeptembertől már 4 fő vezérli a kis labdarúgók-
nál. Akivel bővült a létszám az Hetényi Levente. Itt olvashatjuk 
bemutatkozását, hogy közelebbről megismerje a helyi közösség. 

• Kedves Szülők és Gye-
rekek. Dr. Hetényi Leven-
te vagyok és örömre szolgál, 
hogy csatlakozhattam az FC 
Sződ utánpótlásához edző-
ként. Jómagam 32 éves va-
gyok, 2 gyermek édesapja. A 
foci iránti rajongásom már 
egészen kis korom óta tart, 
amely volt, hogy aktív spor-
tolóként és természetesen 

szurkolóként azóta is fontos 
része az életemnek. Filozófi-
ám, hogy a technikai képzés 
mellett legalább olyan fontos 
a szellemi felkészítés. Ennek 
során a gyerekeknek olyan 
értékeket igyekszünk átad-
ni, hogy mit jelent egy csa-
pathoz való tartozás, egy-
más tisztelete és megküzdés 
a céljaik eléréséért. Azt gon-

dolom, hogy ebben a meg-
változott és rohanó világban 
ez fontos kompetenciàkat ad-
hat a későbbiekben számuk-
ra, melyet az élet minden te-
rületén hasznosítani tudnak 
majd. Remélem, hogy sikeres 
„közös utazáson” vehetünk 
részt Önökkel és gyermeke-
ikkel együtt!

A fiatal labdarúgóink a 
nagy labdarúgó pályán ké-
szülnek, de a korai sötétedés 
miatt beszorulnak a műfü-
ves pályára Októbertől.  Terv 
szerint folyik a munka így 
minden pozícióra van meg-

felelő szakemberünk. Lehe-
tőséget kaptunk a téli idő-
szakban az iskola tornatermét 
is használni heti kettő alka-
lommal. Ez nagyszerű lehe-
tőség mert a nagyobbaknak 
nemcsak a téli alapozásra van 

szükség hanem már az elmé-
leti oktatást is be kell iktat-
ni, mert minden fejben dől el. 

Terveink szerint március-
tól újra kint készülnek a mű-
füves labdarúgó pályán és az 
óraátállítás után már a fü-

ves nagy pályán folytatjuk az 
edzésmunkát. Bátran csatla-
kozhat minden gyermek aki 
szeretne egy jó társaságba tar-
tozni. 

 Koncz Krisztián
FC Sződ SE

Labdarúgás hírek
Év végi értékelés FC Sződ

Dr Hetényi Levente bemutatkozó

Utánpótlás 2024 tavasz



31Sport - ép testben ép lélek Sződiek Híradója – 2023. tél

Nyúzó Boglárka – karatéka
Nyúzó Boglárka 15 éve él 

Sződön családjával. Általános 
iskolai tanulmányait a Sző-
di Hunyadi János Általános 
Iskolában végezte. Jelenleg a 
Váci Boronkay György Mű-
szaki Technikum és Gimná-
zium környezetvédelem sza-
kán tanul. A tanulás mellett 
a sport, az élete szerves része. 
Ezen belül a Shotokan kara-
te 10 éve van jelen az ő és csa-
ládja életében. Igen egy ver-
senysport az egész család éle-
tét keretezi, újra értelmezi. 
Az eredmények mögött ren-

geteg munka, lemondás és áldozat van. Azonban a sok befek-
tetett energia megtérül, hiszen a karate, a sportág megismeré-
sén kívül alázatra, önfegyelemre tanít, és ezen keresztül isme-
retségek, életre szóló barátságok születnek. Bogi sokat köszön-

het az Életforrás-Do egyesü-
letnek, ahol 10 éve heti 5 órát 
edz, és edzőjének Karakó 
Sándornak, aki alázatos, ki-
tartó, és lelkiismeretes mun-
kájával hozzájárul a sportolók 
kiemelkedő eredményeihez. 
Boglárka az eddig elért öv-
fokozatok alapján barnaöves. 
Az edzéseken versenyekre és 
vizsgákra is felkészítik a ka-
ratékákat. Bogi következő évi 
célja megszerezni a fekete öv-
fokozatot. A Magyar JKA vá-
logatott kerettagjaként pedig 
minden erejével a Japánban 
megrendezendő Karate Vi-
lágbajnokságra készül. 

Bogi számára a legmeghatározóbb verseny 2022-ben Szerbi-
ában megrendezett EB volt, ahol aranyérmes helyezést ért el 
korcsoportjában, Kumite versenyszámban. 

2023. évben elért sporteredményei, melyek közül a két utol-
só kiemelendő, hiszen azok nemzetközi eredmények. 

Hajdúnánás: 2023.02.18. 
Kumite - 3. hely

Jászberény -Diákolimpia: 
2023.04.29. Kumite – 3. hely

Sárvár: 2023. 03.11. Juni-
or kcs. Kumite 3. hely, kadet 
kcs. Kata 3. hely, kadet kcs. 
Kumite 2. hely

Salgótarján: 2023.10.07. 
Junior Kumite 3. hely, Kadet 
Kumite 2. hely, Kadet Csapat 
Kumite 1. hely

Budapest- 2023.10.21. 
II. Hungarian JKA karate 
Open, Junior csapat Kumi-
te 1. hely

Olaszország VB: 
2023.03.31-04.02. Junior 
Kumite Team 3. hely

Portugália VB: 
2023.09.21-24. 18-20 év fel-
nevezéssel Kumite team 2. 
hely

Jelenleg pedig a Spanyolor-
szágban megrendezésre kerü-
lő EB-re készül. 

Akikre büszkék lehetünk

Nyúzó Boglárka
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Mi, magyar emberek, híresek vagyunk borúlátásunkról. Alig-
alig hallok olyan szót, ami az elégedettséget, a jó eseményeket, 
netán a hálát emlegeti. Sok a panasz, a gond, a keserűség. A 
velünk megtörténő jó dolgokat pedig talán észre sem vesszük, 
vagy ha mégis, akkor természetesnek vesszük és továbblépünk 
rajtuk. Népünk döntő többsége ugyanakkor Istenben hívőnek 
mondja magát. Úgy tűnik azonban, hogy elfeledkezünk arról, 
amit Isten mond Jézus Krisztus által: „Én azért jöttem, hogy 
életük legyen és bővölködjenek!...” (János evangéliuma 10. rész 
10. vers) Az életbe – pontosabban az örök életbe vetett hit pe-
dig magával hozza a földi életben is a megelégedettséget és in-
nen már csak egy lépés a hálaadás.

Jó, hogy van egy ünnepünk – mi így hívjuk: „Hálaadó nap”, 
amikor különösen előtérbe kerül a hálás szív és a hálás élet fon-
tossága, és alkalmunk nyílik visszatekinteni az év eltelt hónapja-
ira és felsorolni, felidézni a sok jót,  a kapott testi - lelki javakat.

Hálaadó napunk október elején volt. Lássuk csak idén mit 
kaptunk Isten kegyelméből és szeretetéből: újabb egy évet, 

egészséget, kenyeret, tiszta ivóvizet, meleg otthont, barátainkat, 
lelki testvéreinket, munkalehetőséget. Volt mit adnunk mások-
nak is a nekünk adott javakból.

Ez a felsorolás már önmagában is eltereli a figyelmünket, gon-
dolatainkat az elégedetlenkedésről, a panaszkodásról és azt ta-
pasztalhatjuk meg, hogy  a keserűség eltávozik, helyette pedig az 
öröm költözik be a lelkünkbe. Igen, a hálaadás által Isten egyen-
súlyt teremt bennünk és erőt ad! A szavaink és tetteink így el-
kezdenek Istenről beszélni, mert a Biblia a hálás életet mindig 
összekapcsolja  Istennel. A hálás élet Őróla beszél.

Beszéljen hát Istenről mindnyájunk élete 2023 Adventjén is, 
amikor annak a személynek az eljövetelére várunk, - és egyben 
emlékezünk – akinek üdvösségünket köszönhetjük.

Hozza el Jézus Krisztus mindnyájunk életébe az örömöt, bé-
kességet, boldogságot, elégedettséget és a hálát!  

Blaskó Péter
gyülekezet vezető

Sződi Baptista Gyülekezet
honlap: https://www.szod.baptist.hu

2023. december 2-án ismét 
összegyűltünk a plébánián, 
hogy találkozzunk egymással 
és tovább mélyítsük ismere-
teinket Boldog Ferenc Jordan 
atyáról. Advent közeledtével 
arról beszéltünk, vajon van-e 
kapcsolat Keresztelő Szent Já-
nos és Ferenc Jordan atya kö-
zött. Ehhez Piotr Szyrsze atya 
elmélkedését használtuk. Ala-
pító atyánknak is ez a kereszt-
neve. Johann- János Baptist – 
Keresztelő. Nem tudjuk, hogy 
amikor Jordan atya szülei a 
kisfiúknak ezt a nevet válasz-
tották és egyben védőszentet 
választottak neki, gondolták-
e volna, hogy fiúk élete sok-
ban hasonlít majd Keresztelő 
Jánoséra. Bár merészen hang-
zik, de nagyon sok közös van 
bennük. Kisebb és nagyobb 
dolgokban is lehet köztük ha-
sonlóságot felfedezni. Mind-
ketten az Üdvözítővel és az 
Üdvözítőért éltek. Mindket-
tőjükről elmondható: szenve-

délyesek. Mindig a szent ügy-
re összpontosítottak, és soha 
nem saját magukra. Isten di-
csőségéért, nem az embe-
rek dicséretéért tevékenyked-
tek Keresztelő János és Jordan 
atya is azt vallotta: nem sza-
bad megpihenni. Mindket-
ten ismerik az ima hatalmát. 
Egyikük a pusztában, mási-
kuk órákig a tabernákulum 
előtt  imádkozott .„Gondolj 
arra, hogy mennyi erőt és vi-
gaszt találtál az ima során! „- 
LN II / 30).

A találkozó végén for-
ralt bort és teát készítettünk, 
mert évek óta advent első va-
sárnapja vigíliája után for-
ralt borral, forró teával és sü-
teménnyel kínáljuk a ked-
ves híveket. Idén mi köszönt-
hettük a beköszönt adventet, 
mi gyújthattuk meg az első 
gyertyát. A szentmise kezde-
tén Korodi Szidónia osztot-
ta meg gondolatait adventről. 
Kiemelte, hogy” helyet kell 

HÁLAADÁS – ADVENTKOR IS?               A HÁLÁS ÉLET ÁLDÁSAI

SZALVATORIÁNUS HÍREK

IGEHIRDETÉS A HÁLÁS ÉLET ÁLDÁSAIRÓL

GYERMEKEINK ADVENT 1. VASÁRNAPJÁN
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készítenünk szívünkben a ta-
lálkozásra, elcsendesedve az 
imában”. Majd Pilinszky Já-
nos imáját idézte, ami segít-
heti az ima csöndjébe való be-
lépést idei adventünk kezde-

tén: „Add, Istenem, hogy a vi-
lág kisimuljon és elcsendesed-
jen bennem és mindenkiben. 
Hogy az éjszaka csöndjében 
asztalodhoz ülhessek, ahhoz 
az asztalhoz, ami mellől senki 

se hiányozhat. Ahhoz az asz-
talhoz, hol a Nappal és a csil-
lagokkal együtt a hétközna-
pok is kialszanak, s egyedül a 
te békéd világít..  Add, hogy 
imámban ne kérjek semmit, 

de annál inkább hallhassalak 
és hallgassalak Téged.” Ámen. 

Áldott adventi felkészülést 
és kegyelmekben gazdag kará-
csonyi ünnepeket kívánunk: 
laikus szalvatoriánusok

Isten ajánlata – 100 % sze-
retet

Karácsony közeledtével a 
boltok és az internetes keres-
kedelmi felületek nagy része 
kiemelt ünnepi akciót hirdet. 
Például: „ Termékeinket 25 
% engedménnyel kínáljuk!” 
vagy: „Most mi fizetjük az 
ÁFA-t Ön helyett!” Ehhez ha-
sonló értékesítési szlogenek-
kel bizonyára már sokat talál-
koztak. Ahhoz, hogy a ked-
vezményt igénybe tudjuk ven-
ni, nyilvánvalóan vásárolnunk 
kell az adott üzletben szemé-
lyesen vagy online. Az áren-
gedmény tehát csak a vevők-
re vonatkozik.

Jézus szintén folyamatos 
„akciót” hirdet. Az ő ajánla-
tát Máté evangéliumában ek-
képpen olvashatjuk: „Gyertek 
hozzám mindnyájan, akik el-
fáradtatok, s akik terhet hor-
doztok – én megkönnyítlek 
titeket. Vegyétek magatokra 
igámat, és tanuljatok tőlem, 
mert szelíd vagyok és alázatos 
szívű, s megtaláljátok lelketek 
nyugalmát. Az én igám édes, 
és az én terhem könnyű.”(Mt. 
11, 28-30)

Mit tartalmaz ez az ajánlat 
valójában? Miért érdemes Jé-

zust választani?
Fontos szempont lehet, 

hogy Jézus „előleget” is adott 
nekünk. Nagyobb előle-
get, mint bárki valaha is ad-
hat vagy adhatott volna: sa-
ját magát adta nekünk előle-
gül. Jézus önmagát adja ne-
künk mindenestül, mindent, 
amije csak van, odaadta. Ér-
tünk. Értem, Érted. A szom-
szédodért. Azért, akire harag-
szol. Azért, aki haragszik rád. 
Azokért is, akik nem választ-
ják őt. Mindenkiért.

Karácsonykor azt ünnepel-
jük, hogy Jézus megszületett. 
Az Isten meglátogatta népét. 
De vajon mi ennek a látoga-
tásnak a célja?

Jézus azért jött a világba, 
hogy tanítson minket, példát 
adjon nekünk, és megváltson 
minket az örök életre. 

Jézusnak már a születé-
se is tanítást hordoz: nem fé-
nyes palotában jött a világra, 
hanem rongyos istállóban, és 
nem a világ vezetői köszöntöt-
ték először, hanem egyszerű 
pásztoremberek. Istennek már 
a világra jövetele is alázatossá-
got hirdet: Ő, aki a világmin-
denséget alkotta, kisgyermek-
ként, újszülött gyermekként 

érkezett közénk, aki gondo-
zásra, támogatásra, ellátásra 
szorul minden tekintetben.

Gondoljuk meg, hogy mi a 
saját életünkben nem szoru-
lunk-e gondozásra, támoga-
tásra, ellátásra. Természetesen 
nem úgy, mint egy kisgyer-
mek, de valóban minden te-
kintetben a magunk urai va-
gyunk? Mennyi minden tör-
ténik velünk nap, mint nap, 
amire nincs ráhatásunk: hogy 
reggel felkelünk, hogy leve-
gőt tudunk venni, hogy sze-
retni tudunk, hogy szeretnek 
minket, és még lehetne sorol-
ni a végtelenségig. Ezek a dol-
gok a gondviselő Isten ajándé-
kai, csakúgy, mint a család, a 
gyermekek.

Jézus ajánlata tehát nem 
más, mint maga az Élet, de 
Vele. Ha a feltámadt Krisz-
tust befogadjuk az életünkbe, 
és Vele együtt töltjük minden-
napjainkat, ha nem vagyunk 
közömbösek iránta, kitárjuk a 
szívünket, és beengedjük Őt, 
Ő kiteljesedik bennünk és el-
halmoz kegyelmével. Nem 
gondtalan életet kínál, nem 
megpróbáltatások nélküli 
mindennapokat, hanem azt, 
hogy bízhatunk benne, hogy 

mindig mellettünk áll, és se-
gít, ha hozzá fordulunk.  Ve-
vők vagyunk az akciójára? 

Elnézést kérek, ha írásom 
esetleg sértene, vagy neta-
lán botránkoztatna valakit. 
Egyáltalán nincs szándékom-
ban Isten ajándékait piaci áru-
cikkekkel összehasonlítani. 
Pusztán arra szerettem vol-
na célozni, hogy Jézus folya-
matosan vár mindnyájunkat. 
Rajtunk múlik, hogy been-
gedjük-e Őt a szívünkbe, be-
engedjük-e Őt az életünkbe. 
Kívánom, hogy Karácsony-
kor minden szívet járjon át a 
kis Jézus mosolya, szeretete, és 
ezt a mosolyt és szeretetet lás-
suk egymás arcán!

Nyiri János
akolitus

Betlehemi akció!

Márton napi libaprogram új köntösben

Egyházközségünkben már 
évek óta hagyomány, hogy a 
Márton- naphoz legközelebb 
eső vasárnapon a plébánia 
kertjében libakeresésen vehet-
nek részt a legifjabbak. Idén 
sem volt ez másképp. Mégsem 
teljesen a megszokott módon.

Idén első ízben közösen vet-
te ki a részét a szervezésből 
az iskola és a plébánia segí-
tői. Az esemény pénteken dél-
után lámpás felvonulással kez-
dődött. A gyermekek saját ké-
szítésű lámpásaikkal vonultak 
az iskola épületétől a templo-
mig, végig településünk főut-

cáján. Tökéletes biztonságban 
voltunk, ugyanis korhű jel-
mezbe öltözött katonák voltak 
a testőreink a hosszú úton.  A 
jókedvű csapat tagja közül né-
hányan felajánlották lámpá-
sukat az oltár ideiglenes de-
korációjára – legalábbis va-
sárnapig, a szentmiséig. Min-
denki kapott viszont csoki-
tallért szent Márton emlékére 
György atyától.

 Vasárnap került sor ugyan-
is az ünnepségsorozat má-
sodik felvonására: a misén 
megemlékeztünk Szent Már-
ton püspökről, felelevenítet-
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Mint azt már megszokhattuk, az adventi időszak telis-tele van 
programokkal, élményekkel és tennivalókkal is persze települé-
sünkön és ezek szervezéséből a Mária Magdolna római katolikus 
plébánia is derekasan kiveszi a részét. 

Hosszú évek óta van már közösségi, kültéri adventi koszorúnk 
II. János Pál pápa szobrának talapzatán, melynek gyertyáit ün-
nepélyes keretek között gyújtjuk meg együtt minden szomba-
ton este a mise előtt. Rendszerint forralt bor és meleg tea is kerül 
ilyenkor a lobogó gyertyák fénye mellé. 

A másik évek óta jól bevált gyakorlatunka templomban: az 
„élő egyházközség” – projektünk. Minden adventi és nagyböj-
ti időszakban igyekszünk kézzel foghatóvá, tettenérhetővé tenni 
a várakozás örömét és megmutatni, hogy a közösségünk együtt 
élve a hagyományainkkal képes modern, progresszív és látvá-
nyos elemekkel bizonyítani, hogy nagyon is helye van a 21. szá-
zadi ember életében a mindennapokon és az ünnepeken is. Idén 
ez a projekt a fény születése. Minden jócselekedetünk, áldoza-
tunk, szeretet-művünk fejében elvehetünk egy papírcsillagot az 

oltár előtti kosárból, ami aztán minden hétvégén felkerül a szó-
székről lelógó és a földdel egybeérő „égboltra”. Karácsonyra a kis 
csillagjaink együttes fénye gyújt örömet és hozza el az Örök Sze-
retetet templomunkba, otthonainkba és szíveinkbe. 

A harmadik – egész településünket lázba hozó szervezkedés: a 
világító adventi kalendárium. Ezt a mozgalmat akkora érdeklő-
dés övezi településünkön, hogy már nem is csak egy-egy ablakot 
kereshetünk esténként. Annyian szeretnének részt venni, hogy 
bizony több dátumot több család is magáénak szeretne. Szebb-
nél szebb ablakaink vannak ilyenkor és az sem mellékes, hogy 
így kicsit több mozgásra, szeretetteljes találkozásokra is felhasz-
nálhatjuk az ablakgyűjtő körútjainkat. 

A negyedik fontos esemény a keddi és pénteki roráték, azaz 
hagyományos hajnali szentmiséink. Igaz, ugyan, hogy a 6 órai 
kezdés kissé korainak tűnhet, de higgyék el e sorok írójának, 
hogy semmi sem fokozza jobban a várakozás örömét annál, mint 
amikor pirkadat tájt –esetenként lábunk alatt roppanó hóban 
bandukolunk a rorátéra. 

Az adventi szent időszak a templomunkban és a plébánián

tük életének néhány emléke-
zetes epizódját, hogy aztán a 
szentmise után kezdődhessen 
a várva-várt és évek óta mél-
tán népszerű libakeresés a plé-
bániakertben. Aki kifáradt 

esetleg a nagy keresésben, pi-
henésképp barátságot köthe-
tett az élő libával és gazdájá-
val is. Természetesen minden-
ki sok-sok libafigurát talált és 
a „nagy munka” után elfo-

gyaszthatta jutalmát, a finom 
és stílusosan liba formájú kek-
szeket. 

Reméljük, jövőre is hason-
lóan népes gyereksereget kö-
szönthetünk a megújult Már-

ton- napi rendezvénysoroza-
tunkon. 

György atya
és a Mária Magdolna

plébánia segítői



35Hitélet Sződiek Híradója – 2023. tél

Az ötödik: a szintén évek óta hagyományos adventi Csibész 
klub, ahol együtt készíthetnek kézműves ajándékokat jó társa-
ságban a legifjabbak és közben mézeskalácsot majszolhatnak és 
forró teát is iszogathatnak hozzá. 

A hatodik: a nagyszakállút is rendszeresen meghívjuk és min-
den évben el is látogat egyházközségünkbe Szent Miklós, hogy 
megajándékozza a jó gyermekeket. Mert errefelé csakis ilyene-
ket talál. 

Végül, de nem utolsó sorban szeretettel várunk mindenkit 
Szentestén, tehát december 24-én a pásztorjátékra, melyben kö-
zösségünk családfői öltik magukra hagyományos gúnyáikat és 
gondoskodnak a megfelelő hangulatról, vidámságról és komoly-
ságról is. 

Ugyanezen az éjszakán pedig az éjféli mise teszi teljessé az ün-
nepi készületünket.

Áldott, békés karácsonyt és nagyon sikeres, boldog új eszten-
dőt kíván szeretettel Mindenkinek:
   

Nowak György plébános
és a sződi Mária Magdolna római katolikus plébánia

segítőinek csapata



AMikulás az iskolábanA




